
BÜSZKESÉG KÖZÖSSÉGÉPÍTÉS 

A település „keleti kapujánál” 
nyílt meg Szada legújabb üzlete, 
egyben legújabb büszkesége. 
Kevésen múlt, hogy ne ez, ha-
nem egy másik bolt legyen itt.

 Az iskolai hittanórák hasz-
nosak, de nem pótolhatják, 
helyettesíthetik a plébániai 
hitoktatást, amely a legin-
kább közösségformáló erő. 11. oldal 18. oldal
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Ne legyen érzékelhető a változás a lakossági szolgálta-
tásban – ez az egyik célja az új hulladékgazdálkodási

 rendszer elindítása után a terület új irányítójának. 
Július 1-től szinte minden téren átalakul ez az ágazat.

Komoly vállalások 
a hulladékgazdálkodásban

Raisz Anikó, az Energiaügyi Miniszté-
rium környezetügyért és körforgásos 
gazdaságért felelős államtitkára a Vi-
lággazdaság online lapnak elmond-
ta, a MOHU felett a kontrollt egyrészt 
a Magyar Energetikai és Közmű-sza-
bályozási Hivatal (MEKH) garantálja, 
amely egyes díjakat saját hatáskör-
ben, másokat javaslatként fogalmaz 
meg. Kontrollt jelent továbbá a Sza-
bályozott Tevékenységek Felügyeleti 
Hatósága, amely a szerződések betar-
tása felett őrködik, és a hulladékgaz-
dálkodásért felelős miniszternek is van 
meghatározott jogköre. Lesz ezenfe-
lül műszaki képviselő is, aki a beruhá-
zásokat felügyeli, hiszen a MOHU 185 
milliárd forintos beruházást vállalt 

a következő évekre. Ezek között egy 
hulladékégető is szerepel, mert 2035-
re 10 százalékra kell csökkenteni a le-
rakott hulladék arányát. 
 Az államtitkár fontosnak nevez-
te, hogy az új koncessziós rendszer – 
amelybe nem tartoznak bele az épí-
tési, az ipari vagy a mezőgazdasági 
hulladékok – csak az évi mintegy 5 
millió tonna hulladékra vonatko-
zik, az azon kívüli, háromszor ekko-
ra mennyiség a szabadpiacon ma-
rad. Ráadásul a koncesszor feladata 
is csak a gyűjtésig, szállításig, előke-
zelésig, kezelésre való átadásig ter-
jed. A további munkafolyamatok, pél-
dául az ártalmatlanítás és hasznosítás 
már ismét szabadpiaciak lesznek, és a 
koncesszor saját feladatait is elláthat-
ja koncesszori alvállalkozók segítsé-
gével.  Forrás: Világgazdaság

M ájus elején, a szokásos negyed-
éves kukaszámlával együtt egy 
tájékoztató levelet is kézhez 

kaptak a szadaiak. Utóbbit a MOL Hulla-
dékgazdálkodási Zrt. (MOHU) jegyezte, és 
arról informálta a címzetteket, hogy 2023. 
július 1-től új hulladékgazdálkodási rend-
szer lép életbe, amelyben a települési hul-
ladékok begyűjtését, kezelését az olajipari 
vállalat új cége végzi majd. A levélben leír-
ták azt is, hogy a megszokott közszolgálta-
tási díjról szóló számlát ezentúl – az állami 
kukaholding, a Nemzeti Hulladékgazdál-
kodási Koordináló és Vagyonkezelő Zrt. 
(NHKV) helyett – a MOHU állítja és kül-
di ki az igénybevevőknek, és az új szereplő 
részére kell kifi zetni (azaz senki ne meg-
szokásból, a régi számlaszámra utaljon)! 

Nem volt fenntartható
Aki fi gyelemmel követi a hazai hulladék-
gazdálkodással kapcsolatos híreket, már 
tavaly nyár óta tudta, hogy a váltás közel 
egy év alatt bekövetkezik. A MOL Nyrt.  
ugyanis 2022 közepén nyerte el azt a ma-
gyar állam által meghirdetett pályázatot, 
amelynek tétje az volt, hogy 35 évre mely 
vállalat kapja meg az önkormányzatok he-
lyett a hulladékgazdálkodási koncesszi-
ós jogokat, és amelyben vállalta, hogy egy 
esztendő múltán bevezeti az új hulladék-
gazdálkodási rendszert. (A pályázat után 

a NHKV-t és a Nemzeti Hulladékgazdál-
kodási Szolgáltató (NHSZ) Kft.-t is meg-
vette a MOL.)
 Lapunk megkereste a MOL-on keresz-
tül a MOHU-t, bővebb információkat 
kértünk arról, hogy milyen főbb válto-
zásokra kell még számítani. „A jelenlegi 
hulladékgazdálkodási rendszer nem fenn-
tartható, nagyon széttöredezett, amely 

a hatékonyság ellen hat. Korábban 27 
szolgáltató végezte a lakossági hulladék 
begyűjtését, júliustól hat régiókoordi-
nátor feladata lesz, hogy az uniós és ha-
zai szabályoknak, valamint a koncesszi-
ós társaság útmutatásának megfelelően 
fenntarthatóan, előkezelésre minél al-
kalmasabb módon gyűjtsék a szemetet, 
amely ezt követően újra feldolgozhatóvá 
válik. A régiókoordinátorok a régiós ügy-
félszolgálatokat, a begyűjtési és szállítási 
folyamatokat hangolják össze, a teljesít-
mény kontrollját, ellenőrzését a MOHU-
val való együttműködéssel végzik majd. 
Az új rendszer egységes, kapacitásban 
és koordinációban is megfelelő szakmai 
hátterű, transzparens, európai szintű, je-
lentős beruházásokkal fejlesztett terüle-

LESZ FELETTES
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Az új hulladékgazdálkodási rend-
szerben Szadát – az országot lefe-
dő – hat régiókoordinátor szerve-
zet közül a Budapest és környéke 
régióért felelős BKM Budapesti 
Közművek Nonprofi t Zrt. „felügye-
li”, tehát ezentúl a Duna–Tisza-kö-
zi Hulladékgazdálkodási Nonprofi t 
Zrt. (DTKH) helyett e fővárosi tár-
saság szervezi innen a szemétszál-
lítást. A vállalat a régióhoz tarto-
zó 71 település polgármestereinek 
tartott május végi tájékoztatóján 
közölte, hogy 2023. december 31-
ig a megszokott rend szerint viszik 
el a hulladékot – a DTKH közremű-
ködésével –, az esetleges 2024. ja-
nuár 1. utáni változtatásokról a 
féléves szállítási, szolgáltatási ta-
pasztalatok alapján határoznak.
Összességében Szada számára 
előnyös lehet az új rendszer, mivel 
az egész országot tekintve a BKM 
FKF hulladékgazdálkodási divíziójá-
nak (korábbi ismert nevén: FKF Zrt. 
vagy „Főkefe”) van a legkorsze-
rűbb járműparkja, infrastruktúrá-
ja (például lerakóval, égetőművel, 
feldolgozóval stb.), így a nagyköz-
ségben keletkező szemét megfele-
lő begyűjtés, előkészítés és előke-
zelés után hasznosulhat újra vagy 
semmisülhet meg.

DTKH HELYETT BKM

tet eredményez. Júliustól a gazdálkodó 
szervezeteket két kiemelt változtatás is 
érinti, ekkortól látja el a MOHU az in-
tézményektől, gazdálkodó szervezetek-
től származó háztartási és háztartásihoz 
hasonló hulladék begyűjtését és kezelé-
sét, továbbá elindítja a hazai kiterjesz-
tett gyártói felelősségi rendszert (EPR), 
megszervezve az e rendszer hatálya alá 
tartozó termékkörökből származó hul-
ladékok hulladékgazdálkodási feladata-
it is” – írta a MOL Nyrt. sajtóosztálya.
 Mint a start előtt, május közepén közöl-
ték, a bevezetés és az indítás ütemezése a 
tervek szerint halad, a koncesszió bejelen-
tése óta több területen (intézményi alvál-
lalkozói pályázat, visszaváltási rendszer, 
kiskereskedelmi egységek, hulladékter-
melő gazdálkodók regisztrációja) is zaj-
lanak/zajlottak a szükséges folyamatok. 
Továbbá elindult a beruházási tervek ösz-
szeállítása, kormányzati elfogadtatása, a 
lakossági és intézményi szemléletformá-
lás előkészítése is.

Megszokott módon
A legfontosabb kérdés – a számlázás 
után –, hogy mindebből mit észlelnek 

akár a szadaiak is. „Legfőbb célunk, 
hogy a lakosság az indulásnál semmit 
se vegyen észre. Vagyis a hulladékot a 
szokásos időben és módon szállítsák el 
tőle, a szokásos számláját kapja, szin-
tén a megszokott időben. A MOHU mint 
koncessziós társaság a regionális szolgál-
tatókon, valamint azok közreműködőin 
keresztül végzi 2023. július 1-jétől a hul-
ladékgazdálkodási tevékenységét, vagy-
is a jelenlegi közszolgáltatói rendszeren 
keresztül történik majd a szemétszállí-
tás. Nagy valószínűséggel július 1. után 
is a jelenlegi szolgáltatók viszik majd el 
a hulladékot” – szögezte le a társaság. 
Hogy mindez Szada esetében konkré-
tan mit is jelent, arról a DTKH helyett 
BKM című keretes írásban lehet olvasni.

Halasztani kellett volna?
A MOHU és a MOL Nyrt. a következő évek-
ben jelentős beruházásokat hajt végre a hul-
ladékgazdálkodás területén: az első tíz év-
ben minimum 185 milliárd forint értékű 
fejlesztéseket tervez végrehajtani.
 „Célunk egy egységes és magas szol-
gáltatási színvonal elérése. Ennek a vég-
ső tartalmát és a bevezetés ütemezését a 
helyi igények és a jelenleg működő rend-
szerek fi gyelembevételével folyamatosan 
alakítjuk ki. A MOHU célja több hasz-
nálttextil- és -sütőolaj-gyűjtőpontot lé-
tesíteni, továbbá a jövőben bevezetjük a 
konyhai (növényi és állati) hulladékok 
elkülönített begyűjtését is. 2024-től új 
italcsomagolás-visszaváltási rendszer 
lesz Magyarországon, amelynek értel-
mében minden üveg-, fém- és műanyag 

palackos italtermék értékesítésekor visz-
szaváltási díjat kell felszámítani, amit a 
fogyasztó a palack visszaváltása esetén 
kap majd vissza. Az EU-szabályozás elő-
írja, hogy 2029-re 90 százaléknak kell 
lennie a PET-palackok visszagyűjtési 
arányának, az új rendszer ezt a célt se-
gíti elérni. A szemléletváltást is külö-
nösen fontosnak tartjuk a lakosság kö-
rében, hiszen nemcsak közös érdekünk 
a hulladékok megfelelő szétválasztása, 
de a lakosság megfelelő hozzáállása nél-
kül a kitűzött hulladékhasznosítási cé-
lok sem valósulhatnak meg.”
 Iparági forrásaink szerint azon-
ban túl gyorsan zajlott le a hulla-
dékgazdálkodási  rendszer áta la-
kítása, így szerintük valamennyi 
fő- és mellékszereplőnek jót tett volna, 
ha – az eltérő szakmai és jogi álláspon-
tok megnyugtató rendezése érdekében – 
nem 2023. július 1-től, hanem 2024. ja-
nuár 1-től vezetik csak be… Raff ai Ferenc

Iparági forrásaink 
szerint túl gyorsan 

zajlott le az átalakítás

Elvileg a műanyaghulladékok feldolgozása nem változik
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Tereprendezés

Bővülő családok

Filmeztek az idősek

A Kisfaludy utcában zajló magasfeszült-
ségű földkábel kiépítése miatt az Elmű 
megbízásából egy alvállalkozó május vé-
gén önkormányzati tulajdonú ingatlano-

Információk az 
útlezárásokról 
vagy a lakosság 
részvételével 
zajló projektek-
ről, a legfrissebb 
hírek közlé-
se – annak ér-
dekében, hogy 

mindezeket a lehető leggyorsabban eljut-
tassa a lakókhoz, Szada Nagyközség Ön-
kormányzata egy új mobilalkalmazást 
ajánl, a MUNIPOLIS-t.
 Az alkalmazást közösségek, egyesü-
letek, önkormányzatok és intézmények 
számára fejlesztették, hogy könnyen és 
gyorsan kapcsolatba léphessenek a lakos-
sággal. Az iOS- és Android-rendszerekre 
könnyen letölthető MUNIPOLIS kiegészí-
ti a település honlapját, és lehetővé te-
szi, hogy a hivatal napi szinten kommuni-
káljon az alkalmazás felhasználóival. Egy 
esetleges utcalezárásról vagy viharhelyzet 
miatti biztonsági fi gyelmeztetésről a lakók 
percek alatt értesülhetnek ezen keresztül. 
Gyors, egyszerű, adatvédelmi szempont-
ból biztonságos és mindenki számára díj-
mentesen elérhető.
 Az új alkalmazás nemcsak üzenetek 
küldésére szolgál, hanem a fontos témák-
ban való aktív részvétel egyszerűsítésé-
re is. Szada Nagyközség Önkormányzata a 
digitális hirdetmények közzététele mellett 
online közvélemény-kutatás érdekében 
konkrét közéleti kérdéseket tehet fel meg-
vitatásra, a MUNIPOLIS felhasználói pedig 
megoszthatják véleményüket a témáról. 
Az alkalmazás mindemellett egyéb funk-
ciókat is kínál, például eseménynaptárat és 
időjárás-jelentést is.

 Hogyan lehet regiszt-
rálni? A MUNIPOLIS al-
kalmazásként működik 
az okostelefonokon, de 
a szolgáltató honlapján 
keresztül is elérhető az 
interneten. Ha szeret-

né használni az alkalmazást, egyszerű-
en keressen rá a „MUNIPOLIS” kifejezésre 
a Google Play áruházban vagy App Store-
ban, és töltse le, vagy olvassa be az aláb-
bi QR-kódot. 
 Regisztrálni a www.szada.munipolis.
hu/regisztracio címen is lehet a MUNI-
POLIS rendszerén keresztül. A honla-
pon keresztül történő regisztráció során 
meghatározhatja, hogy milyen informá-
ciók érdeklik, és kiválaszthatja a megfe-
lelő csoportokat. A regisztráció módjától 
függetlenül ajánljuk, hogy adja meg te-
lefonszámát és lakóhelyét, hogy várat-
lan eseményről (pl. balesetek, útlezárások) 
gyorsan értesülhessen.

SZADA BEVEZETI 
A MUNIPOLIS-T

kon fás szárú növények kivágását kezdte 
meg az út megfelelő szintjének kialakí-
tásához. A munkálatok Szada Nagyköz-
ség Önkormányzata engedélyével zajla-
nak/zajlottak.

Hagyomány az Idősek Nappali Klubjában, 
hogy az anyák napja tiszteletére az álta-
lános iskola tanulói színvonalas műsor-
ral kedveskednek az időseknek – az idei 
alkalomról bővebben a 14. oldalon lehet 
olvasni. A madarak és fák napja alkalmá-
ból ismeretterjesztő fi lmet tekintettünk 
meg klubtagjainkkal: megismerhettük a 

SZERETETTEL VÁRNAK MINDENKIT

Éppen két és fél éve rendszeresen ad át 
Pintér Lajos polgármester a szadai új-
szülötteknek önkormányzati támogatást 
babacsomag formájában. Május végén 
először fordult elő, hogy több családot 

is már második alkalommal látogatott 
meg, miután bővültek a famíliák. Így a 
legfi atalabb szadai lakosokat, Doriánt, 
Jakabot, Milán Magort, Lellét, Adal-
bertet, Emánuelt, Natáliát és Ármint 
is köszöntötte. 

 JÓL JÖTT A BABACSOMAG

KIVÁGÁS, ENGEDÉLLYEL

különböző énekesmadarakat és a hang-
jukat egyaránt. Május utolsó hetében a 
pünkösdi hagyományokkal és népszoká-
sokkal ismerkedtünk egy videó segítsé-
gével. A fi lmklub keretében az Alvajáró 
Bonifác című vígjátékot néztük meg. Ez-
úton is szeretném megragadni az alkal-
mat, hogy meghívjak minden kedves ér-
deklődőt klubunkba! Őri Ildikó klubvezető
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SZADA HULLADÉK-
GYŰJTÉSI RENDJE, 2023

JÚNIUS–JÚLIUS

JÚLIUS
DÁTUM HÉTFŐ

3. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV
10. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV
17. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV
24. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV
31. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

JÚNIUS
DÁTUM HÉTFŐ

12. KOMMUNÁLIS
SZELEKTÍV

ZÖLDHULLADÉK
19. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

26. KOMMUNÁLIS
SZELEKTÍV

ZÖLDHULLADÉK

A júliusi szállítási rend tájékoztató jel-
legű, lapzártakor hivatalos informá-
ciókat még nem tett közzé a DTKH.

2023. július 1-jétől a települési önkormány-
zatok helyett az irányító vármegyei intézmé-
nyek lesznek a területi védőnők munkáltatói, 
az iskolavédőnők pedig 2024. január 1-jével 
tagozódnak be a megyei kórházak alá. A vál-
tozás összesen 5063 területi, iskolai és kór-
házi védőnőt érint. A védőnői tevékenység 
kizárólag egészségügyi szolgálati jogviszony-
ban végezhető majd. Vállalkozói formában 

HÍRMIX

Kútamnesztia

A kormány által 2015-ben meghirdetett 
„Földet a gazdáknak!” program folytatá-
saként Pest vármegyében 17 településen, 
31 tagban mintegy 661,5 hektár újabb ál-
lami földterület kerülhet a gazdálkodók-
hoz 2023. június 27. és július 4. között. Az 
első ütemben 12 ezer hektár, elsősorban 
szántó, rét és legelő művelési ágú terü-
letet vehetnek meg a gazdák. A Nemzeti 
Földügyi Központ (NFK) nyilvános árve-
rés keretében a magyar állam tulajdoná-
ba és a Nemzeti Földalap vagyoni körébe 

ÁRVERÉSRE BOCSÁTOTT TERÜLETEK

MINDENKI UGYANAZT VÉGZI TOVÁBB

Gyakorlatilag végleges kútamnesztiát ad 
a kormány vízgazdálkodási törvényt mó-
dosító indítványa. A jogszabálytervezet 
szerint nem szükséges vízjogi engedély és 
bejelentés a 2024. január 1. előtt a létesíté-

sekor hatályos jogszabály előírása ellenére 
engedély nélkül, illetve az engedélytől elté-
rően létesített, háztartási vízigényt kielé-
gítő kútra. Sőt, az ilyen háztartási kutak 
esetében a vízjogi fennmaradási engedé-
lyezési eljárást sem kell lefolytatni. Hason-
ló szabályozás vonatkozik a 2024. január 1. 
előtt létesített, ötven méter talpmélységet 
meg nem haladó és az első vízzáró réteget 
el nem érő mezőgazdasági öntözési célú 
kutakra is – ezek fennmaradásához sem 
szükséges vízjogi engedély és bejelentés. 
A javaslat szerint a mezőgazdasági öntözé-
si célú kutaknál az üzemeltető felelős azért, 
hogy a felszín alatti vizet csak olyan mér-
tékben vegye igénybe, hogy a vízkivétel és a 
víz természetes utánpótlásának egyensúlya 
minőségi károsodás nélkül megmaradjon.

 Forrás: Világgazdaság

KÉT NYÁRI 
VÁLASZTÁS
Június 6. és 
9. között kell 
megtartani a 
2024-es euró-
pai parlamenti 
választásokat 
– az időpontról 
az uniós nagykövetek döntöttek. 
Magyarországon az Országgyű-
lés tavalyi határozata nyomán az 
EP-választással egy napon tart-
ják jövőre az önkormányzati vá-
lasztásokat is, így a közös vokso-
lás június 9-én, vasárnap lesz. A 
polgármesterek és képviselő-tes-
tületek mandátuma 2024 októ-
beréig tart, ám már június elején 
eldől, hogy maradhatnak-e újabb 
öt évre.  Forrás: Hvg.hu

Folytatódik 
a földértékesítés

Átsorolt védőnők

MINDEN MARAD A RÉGIBEN

tartozó 10 hektár térmértéket meghaladó 
földrészleteket értékesíti. Az árverési hir-
detmények kifüggesztése a Nemzeti Föld-
ügyi Központ (NFK) honlapján (https://
nfk.gov.hu/arveresek) érhető el. Az árve-
rések időpontjáról és helyszíneiről a hir-
detmények adnak pontos tájékoztatást. 
Az árveréseket az NFK közreműködője-
ként a fővárosi és vármegyei kormányhi-
vatalok bonyolítják le az NFK képviselői 
és közjegyzők jelenlétében. 

forrás: kormanyhivatal.hu

370 területi és 136 iskolai védőnői szolgálat 
működik/működött – eddig. Vállalkozóként 
azok sem alkalmazhatók, akik nyugdíj után 
folytatják a védőnői tevékenységet, nekik az 
Országos Kórházi Főigazgatóság (OKFŐ) ad 
majd továbbfoglalkoztatási engedélyt. Az 
OKFŐ tájékoztatása szerint az új rendszer 
a napi tevékenységet nem érinti, a szakem-
berek többsége ugyanott marad, ahol eddig 
volt, és ugyanazt végzi, amit eddig.
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ÖNKORMÁNYZAT

A szadai képviselő-testület 2023. május 25-én 
rendes testületi ülést tartott, amelyen döntés született 

többek között az önkormányzat zárszámadásának, 
valamint a Szada Nova NKft. 2022. évi mérlegbeszámo-

lójának és közhasznúsági jelentésének elfogadásáról. 

Elfogadták az 
önkormányzat 
zárszámadását 

A z államháztartásról szóló 2011. évi 
CXCV. törvény vonatkozó rendel-
kezései alapján a polgármester be-

nyújtotta a testületnek az önkormányzat 
2022. évi szöveges költségvetési beszámoló-
ját. A zárszámadási rendelet megalkotásá-
ra ugyanezen jogszabály alapján kerül sor. 
E rendelet tervezetével együtt a képvise-
lő-testület részére tájékoztatásul be kellett 
nyújtani a kincstár 68/B. § szerinti ellenőr-
zése keretében a helyi önkormányzat éves 
költségvetési beszámolójával kapcsolato-
san elkészített jelentését, továbbá be kel-
lett mutatni a mérlegeket, kimutatásokat, 
az önkormányzat adósságállományának 
lejáratát, az adósságot keletkeztető ügy-
leteket bel- és külföldi irányú kötelezett-
ségek szerinti bontásban, a vagyonkimu-
tatást és az önkormányzat tulajdonában 
álló gazdálkodó szervezetek működésé-

ből származó kötelezettségeket, valamint 
a részesedések alakulását.
 Szada Nagyközség Önkormányza-
tának 2022. évi költségvetéséről szóló 
3/2022. (II. 25.) számú önkormányza-
ti rendelete a kiadási és bevételi főösz-
szeget eredetileg 1  986  728  107  forintban 
határozta meg, amely a módosítások nyo-
mán 2022. december 31-i fordulónappal 
3  208  596  573 forint volt. Az önkormány-
zat mérlegének főösszege 2022. decem-
ber 31-én 9  898  326  733 forint volt, amely 
1  265  909  980 forinttal emelkedett az elő-
ző évhez képest.
 A testület a zárszámadási rendelet megal-
kotásakor döntött a 2022. évi 1  237  466  896 
forintos pénzmaradványokról is az aláb-
biak szerint:
  •   önkormányzat: 1  233  701  425  Ft,
  •   polgármesteri hivatal: 1  400  041  Ft,

  •   Székely Bertalan Óvoda-Bölcsőde: 
221  765  Ft

  •   Székely Bertalan Művelődési Ház és 
Könyvtár: 466  980  Ft,

  •   Szadai Gyermekélelmezési és Szociális 
Étkeztetési Konyha: 1  527  421  Ft,

  •   Szadai Szociális Alapszolgáltatási Köz-
pont: 149  264  Ft.

 E pénzmaradványok beépültek az önkor-
mányzat 2023. évi költségvetésébe: ennek 
megfelelő rendelet született annak módo-
sításáról is.

Indokolatlan
A képviselő-testület még 2022 decemberé-
ben fogadta el a Helyi építési szabályzatról 
(HÉSZ) szóló rendeletét, amely 2023. ja-
nuár 16-án hatályba is lépett. Annak kö-
vetkeztében, hogy a jelenlegi HÉSZ már a 
korábbinál szűkebb körben szabályoz te-
lepülésképi előírásokat, szükségessé vált 
a településkép védelméről szóló rendelet 
(TKR) felülvizsgálata is.  
 A testület 2023. március 30-i rendes ülé-
sén a településkép-védelemről szóló, 2023. 
július 1-től hatályba léptetni kívánt önkor-
mányzati rendelet tervezetének első ver-
zióját partnerségi egyeztetésre alkalmas-
nak minősítette. Az ezt követő egyeztetési 
eljárás során egyetlen lakossági vélemény 
érkezett, amelyre a helyi főépítész írásban 
válaszolt: nem javasolva az ügyfél – a jelen-
leg hatályos és a tervezett önkormányzati 
rendelet szerint egyaránt helyi építészeti ér-
tékvédelemre javasolt – lakóépülete e mi-
nősítésének megszüntetését kezdeménye-
ző kérelem elfogadását. Az ügyben a döntő 
szó kimondása a testület joga – a képviselők 
pedig egyetértettek a főépítész álláspontjá-
val: mivel az ingatlan az eddig és jelenleg is 
hatályos önkormányzati rendeletben a he-
lyi védelemre javasolt lakóépületek között 
van, ennek megszüntetése nem indokolt. 

Egyéb döntések
A testület elfogadta a jelentést az önkor-
mányzat és a polgármesteri hivatal 2022-
es belső ellenőrzéseiről, döntött továbbá a 
településképi arculati kézikönyv tervezeté-
ről, a központi orvosi ügyeleti ellátás kiegé-
szítő hozzájárulása összegének megemelé-
séről, valamint a Helyi építési szabályzat 
módosítása iránti kérelemről.
 A képviselő-testület, mint a Szada Nova 
NKft. legfőbb döntéshozó szerve és tulajdo-
nosi jogainak gyakorlója, a társaság 2022. 
évi mérlegbeszámolóját és közhasznúsági 
jelentését 85  785  000 forintos mérlegfőösz-
szeggel és 696  000 forintos adózott ered-
ménnyel fogadta el.  AP 
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ÖNKORMÁNYZAT

A Szadai Polgármesteri Hivatal működése során számos 
félreértést, valamint a lakosság részéről felmerülő 

tévhitet tapasztal napi munkája során. Sorozatunkban 
ezekből és a valós tényekből mutatunk be időről időre 
néhányat, így segítve a szadai lakosok mindennapjait. 

Tévhitek és tények: 
mit szabad és mit nem?

Jó esély van arra, hogy a közép-magyar-
országi régióban a következő időszakban 
sokkal intenzívebb és átláthatóbb legyen 
a fejlődés, mint az elmúlt időszakban – 
mondta Láng Zsolt, a Közép-magyaror-
szági Gazdaságfejlesztési Zóna komplex 
fejlesztéséért felelős kormánybiztos, a 
Budapesti Agglomerációs Fejlesztési Ta-
nács társelnöke a testület június 2-i ülé-
sét követően. Emlékeztetett arra, egy éve 
jött létre a testület, amelyet azért állított 
fel a kormány, hogy Budapestet és a fő-
városi agglomerációt érintő problémák-
ról, fejlesztési tervekről egységesen tud-
janak beszélni.

 Az értekezleten a főváros, a kerüle-
tek, valamint a Pest vármegyei települé-
sek polgármesterei és főépítészei ismer-
kedhettek meg a készülő javaslatokkal, 
és mondhatták el ezekről véleményü-
ket. A találkozón beszéltek a közép-ma-
gyarországi települések fejlesztéséről, az 

építési jogszabályokról, a víziközműről 
és a közlekedésfejlesztésről. Láng Zsolt 
megjegyezte, a tervek szerint a jövőben 
rendszeresek lesznek a konzultációk.
 Lánszki Regő, az Építési és Közleke-
dési Minisztérium építészeti államtitká-
ra, országos főépítész elmondta: az érte-
kezleten szó volt a magyar építészetről 
szóló törvényjavaslatról, amelyben újra 
kívánják szabályozni a teljes hazai építés-
ügyet minden védendő érték – kiemelten 
a zöldterületek és a meglévő épületállo-

mány – fi gyelembevételével. 
Hozzátette: talán a fővárosi 
agglomerációban van a leg-
több olyan probléma, amellyel 
a mindennapokban találko-
zunk. Mint mondta, „lehetet-
len” a közlekedés, ezért szigo-
rú szabályokat kell meghozni.
 MTI

Vármegyei egyeztetés
EGYÉVES ÉVFORDULÓ

Jobb elszállítatni vagy komposztálni

Új építési szabályok 
lesznek

Van alternatíva
A szadai közterület-felügyelőkhöz még 
mindig kifejezetten sok lakossági beje-
lentés érkezik arról, hogy kerti zöldhulla-
dék égetését tapasztalják. A bejelentés és 
a kapcsolódó szankcionálás abszolút indo-
kolt, hiszen Szadán már 2021. január 1-től 
az avar és kerti hulladék nyílt téri égetése 
tilos. Ez természetesen összhangban van 
a jelenlegi országos rendelettel, amely egy-
értelműen a légszennyező anyag kibocsá-
tásának csökkentését célozza meg. Hatal-
mas szennyezést okoz. Objektív mérések 
tanúsítják, hogy egy 100 kilós avarkupac 

– ami egy nagyobb kertben termelődik – 
meggyújtása és elégetése 90 millió köb-
méter levegőt határérték felett szennyez. 
Ez nem kevesebb, mint egy közepes mére-
tű, 10 ezer fős város teljes levegője. A sza-
bályellenesen elégetett avar és zöldhulladék 

miatt légkörbe kerülő anyagok rákkeltők, 
de nemcsak a tüdőre, hanem az agyra, a 
csontokra, a kiválasztásra, a hormonrend-
szerre is káros hatással vannak. 
 A zöldhulladékot tavasztól őszig, ápri-
lis 1. és november 30. között elszállítják 
a DTKH munkatársai. Az elszállítás mel-
lett valódi alternatíva még a komposztálás, 
amely a a leginkább környezetbarát meg-
oldás az égetéshez képest. 

Kizárólag engedéllyel 
A szadaiak szeretik az őket körülvevő szép-
séget, és ezért mindannyiunk büszkeségére 
tenni is hajlandók. A saját kertjeik gondozá-
sán túl akár az ingatlanuk előtti közterüle-
tet is szívesen gondoznák, virágokat és fá-
kat ültetnének és leburkolnák azt. Mivel a 
közterület Szada Nagyközség Önkormány-

zatának tulajdona, növények ültetése csak 
és kizárólag a Szadai Polgármesteri Hiva-
tal műszaki osztályának írásos engedélyé-
vel (közútkezelői hozzájárulás birtokában) 
tehető meg. A hivatal a hatályos jogszabályi 
előírásoknak megfelelő feltételek betartása 
mellett támogatja az ilyen jellegű lakossá-
gi kezdeményezéseket. Ilyen többek között 
az, hogy a kérelmező az útszakasz fejlesz-
tése (járda- és útépítés) esetén a beépítést 
a szükséges mértékben köteles visszabon-
tani kártérítési igény érvényesítése nélkül. 
A tervezett növényzet a biztonságos közle-
kedést nem akadályozhatja, annak szak-
szerű kezeléséről, emberi életet, egészsé-
get veszélyeztető részeinek eltávolításáról 
a lakos köteles gondoskodni.   AP
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KÖZ-TÉR

A nemzeti összetartozás
 napján emlékezett meg 

az 1920-as trianoni
békeszerződésről a 

szadai önkormányzat. 

A település vezetői 
főhajtással is emlékeztek

tői

Fo
tó:

 Le
the

ny
ei 

Lá
szl

ó

Törvénnyé tett 
törvénytelenség

A trianoni békeszerződés a ver-
sailles-i békerendszer részeként 
született meg, melyet az első világ-

háború lezárását követően egy másfél éves 
konferencia készített elő. A győztes antant 
hatalmak 1919. január 18-án kezdték meg 
a tanácskozást. A legyőzöttek képviselői is 
részt vettek a tárgyalásokon, de tényleges 
ráhatásuk nem volt az események mene-
tére, csupán az 1919 júliusától születő szer-
ződéseket írták alá. 
 Magyarországnak csak 1919 végén küld-
ték el a meghívót a békekonferenciára. 
A gróf Apponyi Albert által vezetett ma-
gyar delegáció hosszas munka után Tele-
ki Pál „vörös térképével”, etnikai, népraj-
zi, történelmi munkák és érvek tucatjával 
érkezett meg 1920 januárjában Párizsba

– mindhiába. A magyar küldöttséget a tár-
gyalások ideje alatt házi őrizetben tartot-
ták, szót pedig csak 1920. január 16-án, a 
béketervezet véglegesítése után adtak Ap-
ponyinak. A magyar küldöttségnek nem 
volt lehetősége érveket hozni a csehszlo-
vák, román és délszláv területi követelé-
sek, a hamisított etnikai adatok és kérdő-
ívek ellenében, míg az antantnak semmi 
másra nem volt szüksége, mint két, poli-
tikailag súlytalan megbízottra (Benárd 
Ágoston és Drasche-Lázár Alfréd), akik 
aláírják majd a kész szerződést. Erre vé-

gül 1920. június 4-én, a Nagy-Trianon pa-
lotában került sor.
 Magyarország elveszítette területének és 
lakosságának mintegy kétharmadát, en-
nek megfelelően 320 ezer négyzetkilomé-
ter területű, húszmilliós középhatalomból 
90 ezer négyzetkilométeres, hétmillió la-
kost számláló kisállammá vált. A szer-
ződés a háború egyik felelőseként tete-
mes jóvátételt szabott ki Magyarországra, 
hadseregét 35 000 főben határozta meg.  
A trianoni békéről tehát mindezek alap-
ján elmondható, hogy erőszakos diktá-
tum volt, melyet egyoldalúan kényszerí-
tettek Magyarországra. 
 Ezen eseményre Szada Nagyközség Ön-
kormányzata június 2-án emlékezett az 
Örökségünk szobornál. 
 – A veszteséget, a törvénnyé tett tör-
vénytelenséget egyetlen magyar sem tud-
ta feldolgozni. Mindezeket követően Ma-
gyarország az elszenvedett körülmények 
között is a csodával határos módon talp-
ra állt – mondta beszédében Pintér Lajos 
polgármester. – A 2010-ben ünneppé vált 
Nemzeti Összetartozás Napján ünnepel-
jük a magyar nép nagyságát, mellyel bizo-
nyította, hogy egymásra mindig számíthat 
úgy az országban bárhol, mint szűkebb ha-
zánkban itt, Szadán is. Azóta egyértelmű-
en bebizonyosodott, hogy bár a Kárpát-me-
dence magyarságát a döntéssel szét igen, 
de elszakítani sohasem tudták egymástól. 
A nemzeti összetartozás napja arra is lehe-
tőséget nyújt, hogy újra és újra bizonyítsuk: 
a magyarság összetartozik! Mert összetar-
tozunk! Azonban az összetartozás jó eset-
ben nem csak a szavak szintjén nyilvánul 
meg. Sokak munkája és mindennapi áldo-
zata nélkül a nemzet csupán egy pusztába 
kiáltott szó lenne. RF (forrás: Rubicon)

TISZTELET 
A HÁBORÚS 
ÁLDOZATOKNAK
Szada Nagyközség Önkormányza-
ta hagyományosan megemlékezik a 
május utolsó vasárnapjára eső hősök 
napjáról, azaz a 20. század két világ-
háborújában elesett szadai szárma-
zású és más katonaáldozatokról, vala-
mint a harcok során elhunyt civilekről.
 Az 1914 és 1918 közötti első vi-
lágháború során a magyar hadse-
reg kötelékében 52, az 1939 és 1945 
közötti második világháborúban 
35 szadai férfi  esett el a harcme-
zőn. A hősökre való emlékezés ere-
dete egy 1917-es törvényre vezet-
hető vissza, amely először mondta 
ki, hogy a nemzet hősi halottainak 
kegyeletteljes tiszteletét megfelelő 
módon kifejezésre kell juttatni. 
 – Évtizedek múltak el úgy, hogy 
nem lehetett alkalmunk a méltó 
megemlékezésre, a szocialista Ma-
gyarországon e napot nem ünne-
peltük, mert nem ünnepelhettük. A 
rendszerváltás óta azonban újra le-
róhatjuk tiszteletünket az elesett 
magyar katonák előtt, majd egy 
2001-ben elfogadott törvény a ko-
rábbi ünnep körét hivatalosan is ki-
bővítette mindenkire, „akik a vérü-
ket ontották, életüket kockáztatták 
vagy áldozták Magyarországért” 
– mondta a Faluházban megtar-
tott ünnepségen Pintér Lajos polgár-
mester. – Közös szadai hőseink, akik 
nagyapák, apák, fi úk, testvérek, ba-
rátok voltak, jól tudták: az egyen-
ruha egyben a hazára tett esküt is 
jelenti. Mindannyian becsülettel 
küzdöttek egymásért, értünk és nem 
utolsósorban a hazáért, tehát a maj-
dani utódokért. Tisztelettel emléke-
zünk mindannyiukra!
 A megemlékezésen dr. Varga Kál-
mán történész adott történelmi át-
tekintést a korszakról. A programot 
Ella Beatrix és Gordos Éva, a Gödöllői 
Szimfonikus Zenekar fuvolaművé-
szei, a Buzogány Márta vezette Szín-
házikó csoport előadása, a bakonyi 
katonadalokat éneklő Szadai Nép-
dalkör tette méltóságteljessé. Zárás-
ként pedig a hősök szadai emlékhe-
lyét koszorúzták meg a részvevők. FR
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Á prilis elején futótűz-
szerűen terjedt el a hír, 
miszerint a rendőrség 

2023. május 1-től 53 km/h-ról 
51 km/h-ra vitte le a korábban 
alkalmazott „tűréshatárt” a se-
besség-ellenőrzések során, azaz 
a legkisebb túllépést is szank-
cionálják majd. Ennek nyomán 
mindenféle vélemény elhang-
zott az érintett autósok részé-
ről, leginkább az, hogy ez az 
intézkedés elsősorban a „pénz-
behajtásról” szól. 
 Az elégedetlenséget észlelve 
az Országos Rendőr-főkapi-
tányság igyekezett bővebb tájékoztatást 
adni erről az ügyről május közepén. Mint 
Óberling József ezredes, az ORFK köz-
lekedésrendészeti főosztályának vezető-
je elmondta, május elsejétől a sebesség-
ellenőrzéssel érintett jármű esetében 
a jogilag elfogadott sebesség az az ér-
ték, amelyet a hitelesített sebességmé-
rő mért. A rendőrségnek nincs lehető-
sége ettől – és az egyes esetekben ezzel 
járó esetleges felelősségre vonástól sem 
– eltekinteni.
 – Évtizedes múltra visszatekintő gya-
korlat volt, hogy a sebességmérő műsze-
reket hitelesítő mérésügyi szerv feltün-
tette a hitelesítési bizonyítványban azt is, 
hogy a mérőműszernek mekkora a méré-
si pontatlansága, illetve bizonytalansága. 
Mindennek végeredményben nincs befo-
lyásoló hatása a mérésre, de elkerülendő 
a nagyszámú vitát a polgárokkal, hosszú 
időn keresztül azt a gyakorlatot követte a 
rendőrség, hogy ezt a bizonyos hitelesítési 
pontosságot az ügyfél javára írta – emelte 
ki Óberling József. 
 A főosztályvezető rámutatott, maga a 
törvény nem ad lehetőséget arra, hogy a 
hatóság egy hitelesített eszköz eredményét 
kétségbe vonja. A módosítást amiatt hozta 
meg a rendőrség, mert a mérési szervnél 
megváltoztatták a több évtizedes gyakor-

latot, és már nem írják bele a hitelesítési 
jegyzőkönyvbe a már említett pontatlan-
sági értékeket.
 Óberling József szerint a gyakorlat, a 
mindennapok során a rendőrök eddig is 
alkalmaztak és ezután is alkalmaznak 
toleranciát, amit a jog úgy fogalmaz meg, 
hogy a rendőr belátására van bízva, hogy 

egy elkövetett szabályszegés 
esetén milyen szankciót alkal-
maz.
 – Ennek elég széles a tárhá-
za: a fi gyelmeztetéstől a helyszí-
ni bírságon át a szabálysértési 
feljelentésig és a szabálysérté-
si eljárásban hozott döntésig 
bezárólag. A kollégáinknak to-
vábbra sem az a céljuk, hogy aki 
50 km/h helyett 51 km/h-val
ment, azt megbüntessék! Bár 
már ott tartanánk, hogy ők 
azok, akik a közúti biztonsá-
got veszélyeztetik! Jó néhányan 
vannak ugyanis azok, akik az 

egyes utakra meghatározott sebességér-
tékeket extrém módon meghaladják, a 
közlekedés biztonságára a veszélyt ők je-
lentik. Utóbbiakra fókuszálunk továbbra 
is jelentősebben!
 A tájékoztató másik apropóját az adta, 
hogy 40 darab új sebességmérő készü-
léket vett át ORFK. Ezek korszerű, me-
net közbeni mérésre is alkalmas, ma-
gyar gyártmányú műszerek, melyeknek 
a fejlesztésében a rendőrség is részt vett. 
Az eddigi, felújított FÁMA lézeres sebes-
ségmérők mellett ezeket a készülékeket 
használja a rendőrség júniustól. Felada-
tuk pedig az lesz, hogy a forgalomban az 
extrém gyorshajtókat kiszűrje. 
 – Annyiban újak, hogy a ma elérhető 
technológia csúcsát képviselik – mondta 
Óberling József. – Ugyanolyan lézeregy-
ség az alapjuk, mint a régebbi készülékek-
ben. Az eszköz egyik újdonsága, hogy fel-
használóbarát, egy tablet a kijelzője. Míg 
a korábbi eszközökön 4–5 colos volt a ki-
jelző, azon kellett mindent beállítani, il-
letve azon keresztül kísérték fi gyelemmel 
a forgalmat. Ezt a tabletet nagyon egy-
szerűen le is lehet választani az eszköz-
ről és kábel nélkül lehet tölteni. A készü-
lékről levéve, vezeték nélküli kapcsolaton 
keresztül is lehet a kamerát kezelni.
 RF/police.hu

Továbbra is a 
gyorshajtókra fi gyelnek

Megnyugodhatnak az autósok! A rendőrség továbbra is azokat a 
gyorshajtókat fi gyeli, akik jelentősen túllépik a sebességhatárt. Akik csak 
minimálisan haladják ezt meg, a jövőben is toleranciára számíthatnak.

KÖZ-TÉR

Több éve fennálló kifogásta-
lan szakmai kapcsolat pecséte-
lődött meg 2023. május 31-én a 
Hun garoring Sport Zrt. és a Pest 
Vármegyei Rendőr-főkapitányság 
között. Gyulay Zsolt vezérigazga-
tó, Gazsi Júlia szakmai vezérigaz-
gató-helyettes és Lauda Zoltán r. 
dandártábornok, a Pest Vármegyei 
Rendőr-főkapitányság vezetője lát-
ta el kézjegyével az együttműkö-
dési megállapodást. Leszögezték: 
kölcsönösen, egymás munkáját tá-
mogatva, innovatív programokkal, 
rendezvényekkel, megjelenésekkel 
végzik a baleset-megelőzési tevé-
kenységet a vármegyében.

EGYÜTTMŰKÖDVE
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KÖZ-TÉR

Lazíthatnak 
a kötelezettségen

A vendéglátó üzletek és turisztikai attrakciók vészjelzése 
célba ért: a Magyar Turisztikai Ügynökség ezek kötelező 

NTAK-adatszolgáltatásának szakaszos bevezetését javasolja.

A Magyar Turisztikai Ügynökség 
(MTÜ) 2019-ben indította el a 
Nemzeti Turisztikai Adatszolgál-

tató Központot (NTAK) annak érdekében, 
hogy valós időben legyen látható az ország 
összes szálláshelyének, vendéglátó üzleté-
nek és turisztikai attrakciójának anonim, 
forgalmi statisztikai adata. Az egyes adat-
szolgáltatási pontokon használt szoftvere-
ken keresztül érkező adatokból elemzések 
készülnek a turisztikai szakma adatvezérelt 
döntéshozatalának támogatására. 
 Az NTAK-ba ma már minden hazai szál-
láshely szolgáltat adatot. A második etap-
ban, 2021. november 1-jétől a vendéglátó 
egységeknek és a turisztikai attrakciók-
nak kellett regisztrálniuk, és többszöri ha-
lasztás után – a hatályos törvény szerint – 
2023. július 1-jétől már valamennyiüknek 
kötelező adatot is szolgáltatniuk az NTAK- 
adatszolgáltatásra alkalmas szoftvereken 
keresztül. 
 Azonban az érintettek még a halasztó ha-
táridők ellenére is panaszkodtak, mondván, 
a gyakorlatban igen problémás lesz ezt tel-
jesíteni. Például egy nagyobb étteremnél, 
amelynél van erre személyi kapacitás, ta-
lán könnyebb elvégezni a rendelés NTAK-
rendszerbe való azonnali felvitelét, míg egy 

egyszemélyes büfénél – ahol a kiszolgáló 
végzi a rendelésfelvételt, az étel/ital elké-
szítését, a mosogatást, az árufeltöltést stb. – 
ez már nehezebben menne, hiszen „mé-
teres” sorok torlódhatnak fel addig, amíg 
rögzíti a fogyasztó rendelését. 
 Kovács László, a Magyar Vendéglátósok 
Ipartestületének elnöke a Turizmusonline 
portálnak azt nyilatkozta, hogy a ven-
déglátós szektornál mindig minden újjal 
szemben van valamiféle ellenállás, aminek 
egyik oka az edukáció hiánya. Hiszen, je-
gyezte meg, az NTAK-csatlakozást is úgy 
élték meg a legtöbben, mintha egy újabb 
púpot kapnának a hátukra az eddigi sok 
nehézséget (covid, emelkedő energia- és 
alapanyagárak, kritikus munkaerőhely-
zet stb.) követően.
 Hozzátette, a szállodaiparban azért is volt 
könnyebb a helyzet, mert szinte minden-
hol volt valaki, aki tudta kezelni az NTAK-
szoftvert, ám például egy régóta működő 
kisbüfében nem biztos, hogy van ilyen sze-
mély. A szakértő szerint 10–15 ezer vállal-
kozást érinti ez a „kezelési” probléma. Ko-
vács László úgy vélte, leginkább az idősebb 
vendéglátósok közül kerülnek ki majd azok, 
akik a kötelező adatszolgáltatás miatt le-
húzzák a rolót. Abban bízik, hogy első-

sorban a fiatalabb 
generáció – amely-
nél létkérdés, hogy 
továbbvigye a vál-
lalkozását – megta-
nulja és alkalmazza 
az adatközlés rend-
szerét, és áldozik is 
arra, hogy ezt meg-
valósítsa.
 A szakmai ber-
kekből érkező „vész-
jelzésekre” reagált 
az MTÜ: a vendég-
látó üzletek és tu-
risztikai attrakciók 

kötelező adatszolgáltatásának szakaszos 
bevezetését javasolja a kormánynak! Esze-
rint 2023. július 1-től az NTAK-ba történő 
adatok szolgáltatására és továbbítására ki-
zárólag azon vendéglátó üzlet üzemeltetője 
és turisztikai attrakció működtetője köte-
les saját vendéglátó vagy jegykezelő szoft-
verén keresztül, amelynek 2022. évi nettó 
árbevétele szolgáltatási helyenként meg-
haladta a 100 millió forintot. 2024. janu-
ár 1-től az NTAK-ba történő adatok szol-
gáltatását és továbbítását azon vendéglátó 
üzlet üzemeltetője és turisztikai attrakció 
működtetője köteles megkezdeni, amely-
nek szolgáltatási helyenként 2022. évi net-
tó árbevétele elérte a 12 millió forintot, 
de nem haladta meg a 100 millió forintot. 
Az MTÜ javasolja azt is, hogy a 12 millió 
forint nettó árbevételt el nem érők számá-
ra ne legyen kötelező az adatszolgáltatás. 
A javaslat a nettó árbevétel számításakor 
a vendéglátó üzletek esetében a vendég-
látás jellegű kereskedelmi tevékenység-
ből származó bevételt veszi alapul, míg a 
turisztikai szolgáltatók esetében a turisz-
tikai attrakció szolgáltatásaihoz kapcsoló-
dó jegyértékesítésből származó tevékeny-
ség lesz a mérvadó.  RF

A 2021. november 1-jén életbe lé-
pett kötelezettséget az MTÜ mó-
dosítási javaslata nem érinti, 
azaz minden nyilvántartásba vé-
teli dokumentummal rendelke-
ző vendéglátó egységnek és tu-
risztikai attrakciónak regisztrálnia 
kell az NTAK-ba. Így a határidő-
ig minden hazai étterem, cuk-
rászda, büfé, kávézó, italüzlet, 
bár, zenés-táncos szórakozóhely, 
gyorsétterem, alkalmi és mozgó 
vendéglátóhely, rendezvényét-
keztetés-, munkahelyiétkeztetés-
szolgáltatást nyújtó üzlet köteles 
csatlakozni a rendszerhez. Ahogy 
minden jeggyel látogatható mú-
zeum, vár, kastély, közfürdő, ter-
mészetes fürdő, kalandpark, állat-
kert, vidámpark, védett természeti 
terület bemutatóhelye, turiszti-
kai közlekedési eszköz, valamint 
zenés-táncos rendezvény is. Az 
NTAK- regisztrációs kötelezettség 
elmulasztása szankcionálható. A re-
gisztrációt május végéig már több 
mint 22 ezer vendéglátó üzlet és 
attrakció elvégezte.

MINDENKINEK KELL

 Látni akarják, 
ki, mit, mikor 

és hol fogyaszt
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HELYI GAZDASÁG

Aki Gödöllő felől érkezik Szadára, a település „keleti kapujánál” egy sötétszürke
 színű, modern, mégsem hivalkodó épületre lehet fi gyelmes – ez a nagyközség

 legújabb, május 18-án felavatott üzlete, egyben legújabb büszkesé-
ge. A legkorszerűbb építőanyag-alapanyagokat lehet itt beszerezni.

Szerencse, hogy későn
 érkezett a vételi ajánlat…

K evésen múlott, hogy az Új-Ház 
Centrum szadai áruháza helyén 
egy másik magyar építőanyag-ke-

reskedő vállalkozás üzlete nyíljon meg. De 
hogy ez mégsem így alakult, ahhoz tudatos 
üzleti döntések és persze egyes döntések 
kedvező hatásai is hozzájárultak.
 A cég szadai beruházásának története 
2010-re datálódik, akkor több hazai épí-
tőipari vállalkozás vezetője határozott úgy, 
hogy részben egyesítik tudásukat, tapasz-
talataikat, pénzügyi, tárgyi erőforrásaikat 
és egy új társaságot hoznak létre, amivel a 
főváros és környékén kívánták a piaci je-
lenlétüket erősíteni. Az Új-Ház Centrum 
Budapest Zrt.-hez 2012-ben csatlakozott 
Varga Ferenc, aki vezérigazgatóként már 
annak idején fantáziát látott a megszer-
zett szadai telekben. Merthogy 
az volt az álma, hogy itt bizony 
egy korszerű építőanyag-keres-
kedés jöjjön létre. 
 – Az ő elkötelezettsége nél-
kül ma nem lennénk itt – utalt 
a vezérigazgató töretlen ki-
tartására a május 18-i meg-
nyitón Juhász Attila, az Új-
Ház Centrum Budapest Zrt. 
egyik alapító-tulajdonosa. 

– A fejlődésünk töretlen, nem 

áll meg, hiszen a korábban létesült diósdi 
kereskedelmi egység és a csepeli logiszti-
kai bázis, valamint a szadai bolt mostani 
átadása után a közeljövőben Solymáron és 
Etyeken is a szadaihoz hasonló, korszerű 
üzletek nyílnak meg. Attól vagyunk erő-
sek, hogy elkötelezettek vagyunk. 
 Ezt emelte ki köszöntőjében Vécsey Lász-
ló országgyűlési képviselő is, aki szerint a 
beruházásban érintett több szereplő ösz-
szefogása, bizalma és együttműködése is 
kellett ehhez a sikerhez. 
 – Emlékszem, napra pontosan másfél 
éve volt, amikor az a megtiszteltetés ért, 
hogy én is részese lehettem az Új-Ház 
Centrum Budapest Zrt. szadai áruháza 
alapkő-elhelyezésének. Már akkor tud-
tuk, hogy Szada számára egy igen fontos 

beruházás indul el. Ahogy itt körbenézünk, 
elégedetten nyugtázhatjuk, hogy az elmúlt 
másfél év megfeszített munkája meghozta 
gyümölcsét. Egy modern, korszerű, a mai 
igényeket teljes mértékben kielégítő áru-
ház nyílik meg a szadai lakosok és a régió 
többtízezer lakója számára. A zöldmezős 
beruházás elindításakor a társaság vezető-
sége kifejezetten bizakodó volt az új telep-
hellyel kapcsolatban, mert Szadán jó érte-
lemben vett pezsgést tapasztaltak, melyet 
a felméréseik is visszaigazoltak. Elmond-
hatom, hogy az elmúlt másfél év történé-
sei abszolút alátámasztják a cég elvárásait, 
sőt, tapasztalataim szerint az akkor érzett 
pezsgés azóta csak tovább élénkült. A ma-
gam részéről teljes mértékben biztattam a 
cég vezetését, és a személyes megkeresé-
sek során támogatásomat fejeztem ki, hi-
szen a cégvezetés mellett én is hittem ab-
ban, hogy egy újabb sikeres vállalkozással 
gyarapodik Szada – mondta Pintér Lajos 
polgármester.
 A sokat említett Varga Ferenc ugyancsak 
köszöntőt mondott, aminek során megem-
lítette, hogy a 2010-es évek végének gazda-
sági nehézségei megviselték a társaságot, 
és 2017-ben felmerült, hogy a szadai terü-
letet eladják, el is kezdték hirdetni. Majd 
később, 2020-ban egy cégközgyűlés során 
visszavonták az eladási szándékot, és úgy 
döntöttek, hogy a kedvező földrajzi kör-
nyezet, a potenciális, erős vásárlóközönség 
miatt mégiscsak elindítják a szadai beru-

házást. Mint Varga Ferenc meg-
jegyezte, nem sokkal e döntés 
után befutott egy vételi ajánlat 
a szadai telekre. Mikor a köz-
vetítőt megkérdezte, mégis, ki 
lenne a vevőjelölt és mit óhajta-
na itt létesíteni, akkor derült ki, 
hogy az Új-Ház Centrum Buda-
pest egyik vetélytársa lett vol-
na a vásárló és ugyanúgy épí-
tőanyag-áruházat húzott volna 
fel itt… Raff ai Ferenc
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Közös siker az új üzlet

Impozáns a belső környezet
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A RenoHUb projekt általános célja a magyar otthonok 
energetikai korszerűsítésnek fellendítése egy olyan 

integrált üzleti modell kifejlesztésével, amelynek
 célja, hogy emberközpontúvá tegye az energetikai

felújításokat egy olyan egyablakos rendszer 
kidolgozásával, amely a felújításokhoz kapcsolódó

 teljes szolgáltatási spektrumot képes lefedni.

A szomszéd háza 
mindig zöldebb?

HELYI GAZDASÁG

M agyarországon a lakásállo-
mány extrém módon elavult, 
így nem meglepő, hogy az ott-

honok energiapazarlók: az átlagos ener-
getikai besorolású lakás két-két és félszer 
annyit, míg például a Kádár-kockák négy-
szer-ötször annyit fogyasztanak, mint egy 
energetikailag korszerű ingatlan. Vajon 
csak a pénzhiány miatt halogatják ott-
honaik energetikai felújítását a magya-
rok, vagy közrejátszik az információhiány 
is? Milyen eredményeket ért el az infor-
mációhiány felszámolásában az első ma-
gyar egyablakos szolgáltatás, a RenoPont, 
amely ingyenesen nyújt átfogó (műszaki, 
jogi, pénzügyi) tanácsadást a felújítók szá-
mára? Milyen hasonló kezdeményezések 
vannak külföldön? Ezeket a témákat jár-

ta körbe az EU-s fi nanszírozású RenoHUb 
projekt május eleji zárókonferenciája.
 Az öt magyar szakmai szervezet ál-
tal megvalósított projekt szakemberei az 
eseményen nem győzték hangsúlyozni: a 
RenoHUb projekt májusban lezárult, de az 
általa létrehozott RenoPont tanácsadó iro-
dák hálózata és a felújítók számára rendkí-
vül informatív RenoPont honlap tovább él.
 Daniela Bachner, a projektet eddig fi nan-
szírozó Európai Éghajlat-politikai, Környe-
zetvédelmi és Infrastrukturális Végrehajtó 
Ügynökség (CINEA) munkatársa kifejtette, 
hogy 2030-ra uniószerte 35 millió lakást 
kellene felújítani, ráadásul mélyfelújítás-
sal, amely a nyílászárókra, a szigetelésre 
és a fűtés-hűtési rendszer korszerűsítésé-
re is kiterjed. A felújítások elmaradásának 
legtöbbször a pénz, az idő és az ismerethi-
ány az oka. 
 Schum Gergely, az Energiaklub szakér-
tője elmondta, hogy a terveket túlteljesítve 
nem két, hanem nyolc RenoPont felújítási 
tanácsadó iroda nyílt az országban a pro-
jekt három éve alatt. Az irodák a rezsicsök-
kentés miatt ellenszélben indultak, tavaly 
nyár óta azonban látványosan megnőtt az 
érdeklődés az energiaköltségek csökken-
tési lehetőségei iránt: a honlapot össze-
sen 74 ezren keresték fel, az irodák több 
mint kétszáz érdeklődőnek nyújtottak ta-
nácsadást. Az irodahálózat működtetését 
a projekt zárása után a projekt egyik kon-
zorciumi partnere, a Magyar Energiaha-
tékonysági Intézet (MEHI) viszi tovább, a 
későbbiekben is fogadják ingyenes tanács-
adásra az érdeklődőket.
 Szécsi Ilona, a MEHI munkatársa be-
mutatta a RenoPont honlapon elérhe-
tő kalkulátort, amellyel kiszámolható, 

hogy különböző felújításokkal mennyi 
energiamegtakarítás érhető el. Előadá-
sából az is kiderült, hogy különféle iro-
datípusokat is teszteltek a projektben: két 
irodának önkormányzat biztosítja a helyi-
séget, de EU-s támogatásból fi nanszíroz-
zák a tanácsadók bérét, más önkormány-
zatok a helyiség mellett a munkatársakat 
is biztosítják. Egyes önkormányzatok ener-
getikusnak szervezik ki a tanácsadást, és 
működik két vállalkozás által fenntartott 
iroda is. Ismertette a RenoPont szakem-
ber-adatbázisát is, amelyben előminősí-
tett, megbízható kivitelezők közül választ-
hatnak a felújítók
 – Fontos, hogy a lakástulajdonosok ne 
másoktól várják a megoldást, hanem tuda-
tosabbak legyenek – hangsúlyozta előadá-
sában Gulyás István, a Magyar Családiház 
Tulajdonosok Egyesületének elnöke. Sze-
rinte az átgondolatlanság keresztülhúzza 
a legjobbnak tűnő számításokat is: vannak 
olyan ügyfelei, akik a rezsiválság hatására 
hőszivattyút telepítettek, majd a hőszige-
telés hiánya miatt megdöbbenve szembe-
sültek a megnövekedett villanyszámlával.
 Dr. Sáfi án-Farkas Fanni, a MEHI tudo-
mányos munkatársa a RenoHUb projekt-
ben végzett kutatásokat ismertette: az in-
gatlanérték-kutatásból kiderült, hogy akár 
50%-kal is nőhet az ingatlan értéke egy 
mélyfelújítás eredményeként. A konferen-
cia résztvevői egyetértettek abban, hogy a 
tévhitek oszlatását, az edukációt folytatni 
szükséges a felújítók és a szakemberek kö-
rében egyaránt, és ehhez a tanácsadói há-
lózat fenntartása, bővítése elengedhetet-
len. RF/RenoHUb

Novembertől teljesen megújul az 
épületek energiahatékonyságát ér-
tékelő rendszer és új energetikai 
tanúsítványok jönnek. Továbbra is 
kötelező marad az energetikai ta-
núsítvány beszerzése az ingatla-
nok eladásához és bérbeadásához, 
de annak számát és átvételét már 
nem kell szerepeltetni a szerződé-
sekben. Az új tanúsítványok 10 he-
lyett 5 évig lesznek érvényesek, és 
2024-ben már mindenképpen újat 
kell csináltatni. Szigorítják az új 
épületek építésére vonatkozó „kö-
zel nulla” energiaigény követelmé-
nyeit is.  (forrás: Mfor.hu)

MEGÚJULÁS

Hasznos tanácsok a házfelújítóknak
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HELYI KULTÚRA

Bár hamarosan elkezdődik a nyári szünet 
a helyi könyvtárban, azért nem maradnak a 

szadaiak könyvek és egyéb programok nélkül.

Adományért cserébe 
kitűző választható

Hétfő: 9–15 óra, Kedd: 11–17 óra
Szerda: 12–18 óra, Csütörtök: 9–15 
óra, Péntek: 9–15 óra

NYÁRI NYITVA- 
ÉS ZÁRVATARTÁS: 
2023. június 19–30.: 
hétfőtől péntekig 9–15 óra között!
2023. július 10. és augusztus 4. 
között zárva!

ELÉRHETŐSÉGEINK:
www.szadafaluhaz.hu
szadakonyvtar@gmail.com
Bagolyvár Könyvtár Facebook-oldal
+36 28-503-180, +36 70-19-99-571

NYITVATARTÁS

Táborainkba még van pár 
szabad hely, így várjuk sok 
szeretettel tartalmas, vi-
dám napokkal a táborok-
ba vágyó gyermekeket. 
Részletes programjain-
kat keressék Facebook-
oldalunkon.
 2023. július 10. és augusztus 4. 
között a Faluház zárva lesz (nyitás 
augusztus 7-én), sürgős esetben a 
következő ügyeleti telefonszámon, 

valamint e-mail-címen ér-
hető el: 06-30-116-0464, 
info@szadafaluhaz.hu. 
Ügyeleti napok szerdánként 
9 és 12 óra között. 
 Rendezvény- és színház-
termünk továbbra is bé-

relhető, akár folyamatos szakkö-
rök, családi rendezvények, esküvők 
megtartásához. Augusztustól vá-
runk újra mindenkit szeretettel 
programjainkon!

FALUHÁZI INFORMÁCIÓK

K öszönjük a 
pozitív visz-
szajelzése-

ket és a segítséget az 
előző lapban megje-
lent könyvtártörté-
nethez nyújtott in-
formációkért! Akik 
eljöttek május 7-én 
a Székely Bertalan-
nap rendezvényre, 
velük a „Civil utcá-
ban” találkoztunk, 
ahol a könyvmeg-
állónál rongyos 

könyvvásárt tartottunk. A könyvtár előtti 
szabadpolcra elhelyezett felajánlott köny-
vekből, egy különleges válogatásból lehe-
tett csemegézni a rendezvény ideje alatt. 
Köszönjük az érdeklődést!
 Új szolgáltatással is várjuk a Faluház épü-
letében az érdeklődőket! A madarak és fák 
napja alkalmából csatlakozunk a Magyar 
Madártani és Természetvédelmi Egyesü-
let (MME) támogató programjához, és in-
tézményünkben is elérhető az MME ado-
mánygyűjtő doboza (alsó képen), melynek 
különlegessége, hogy az adományozók fel-
ajánlásukért cserébe sokféle madaras kitű-
zőből választhatnak. E naphoz kapcsolódva 
vendégünk volt Papp Tibor természetfo-
tós. Iskolásoknak tartott előadásában az 
elmúlt évek alatt készített gyönyörű fotóit 

is bemutatta. Köszönet 
érte! Minikiállítást is 
berendeztünk a témá-
hoz kapcsolódó köny-
vekből (felső képen), 
felhívva ezzel is a fi-
gyelmet a természet-
védelem fontosságára.
 Június második hét-
végéjén (a lap megje-
lenése előtt – a szerk.) 
tartottuk meg a Sza-
dai Könyvünnepet – 
a budapesti Ünnepi 
Könyvhét apropóján 

–, amelyről részletesebb beszámoló a kö-
vetkező számban olvasható majd! 
 A nyári szünet előtt még kétszer találkoz-
hatunk a legkisebbekkel könyvtári prog-
ramon. Június 13-án és 27-én 17 órától
– kedvező időjárás esetén – a Székely-kert 
szabadtéri színpadánál várjuk a családo-
kat papírszínház-előadással, társasjátéko-
zással, beszélgetéssel. Csepergő esős, hű-
vös, szeles időben azonban maradunk a 
könyvtár falai között. A pontos helyszín-
ről a könyvtárban lehet tájékozódni a ren-
dezvény előtt.
 A hónap második felétől egyéb elfoglalt-
ság miatt csak telefonos egyeztetés után 

fogadjuk olvasóinkat, majd júliusban sza-
badság miatt zárva leszünk. Erre való te-
kintettel kérem, hogy a lejárt kölcsönzési 
idejű könyvtári könyveket július előtt hoz-
zák vissza! A nyári szünet ideje alatt, a jú-
liusban lejáró kölcsönzési idejű könyveket 
augusztusi nyitás után várjuk.

Könyvajánló
Stefan Ahnhem: A fantom 
(Animus kiadó, 2022)
A Skandináv krimik-sorozatot nem kell be-
mutatni a rajongóknak. Ennek a hatrészes 
sorozatnak is megvan a sajátos hangulata, 
ami sokakat magához húz. Első, bemutat-
kozó kötetében a fantom után ered nyomo-
zónk, Fabian Risk – aki családos ember, így 
magánéleti szál is kapcsolódik az egyéb-
ként is többrétű történethez. Az egyszerű 
nyomozós krimi helyett Ahnhem fordu-
latos, cselekményben gazdag thrillert te-
remtett a sötét, borongós, kőkemény svéd 
valóságban, melyet csak a legerősebb ideg-
zetűeknek ajánlhatok.
Összeállította: Németh Anikó könyvtáros



OKTATÁS-NEVELÉS

Ebben a tanévben április 24-től 28-ig tartottuk a Székely 
Bertalan Általános Iskolában a fenntarthatósági témahetet, 
amelyen minden hazai és határon túli nevelési-oktatási in-
tézmény részt vehetett az ezzel kapcsolódó programokkal. 

Középpontban a bolygó
fenntarthatósága

D e mi is az a fenntarthatóság? Az 
emberiség hihetetlen módon fej-
lődik: egyre több és több gyárat 

épít, kivágjuk az erdőket, szemetelünk, 
nem vigyázunk az állatokra, nem óvjuk a 
Földet úgy, ahogy kellene. A fenntartha-
tósági témahét célja az volt, hogy felhív-
ja az emberiség fi gyelmét arra, hogy ha 
így megy minden tovább, nem lesz ivóvíz, 
nem lesz tiszta levegő, sok állat kipusz-
tul, elfogynak az erdők, stb. Tehát miköz-
ben az emberiség fejlődik, fenn kell tar-

tanunk a bolygónk egészségét is, fi gyelve 
arra, hogy megtanuljunk felelősségteljes 
és tudatos döntéseket hozni.
 Idén öt izgalmas környezettudatos témát 
kínáltak az iskoláknak, amiből mi az alsó 
tagozaton három témakört választottunk. 
Elsőként foglalkoztunk a hungarikumokkal 
mint országunk fenntartható értékeivel. 
Minden alsó tagozatos osztály választott 
egy ezzel kapcsolatos témát, amiről tab-
lót is készített. Ezekből kis kiállítást ren-
deztünk iskolánk aulájában.

 Második témánk a biodiverzitás volt, mely-
lyel az volt a célunk, hogy gyerekek megis-
merjék a Föld élővilágának gazdagságát, a 
különböző fajok közötti összefüggéseket és 
az ökoszisztémák működését. Interaktív 
óráinkon olvastunk, tanultunk arról, hogy 
hogyan vigyázzunk rájuk, mi a hasznuk és 
miért. Felhívtuk a tanulóink fi gyelmét a mé-
hek kipusztulásának veszélyére. Meghívott 
vendégeink, Simon Andrea, Szurkos Erzsé-
bet és Antalka Géza hangulatos foglalkozá-
sokat tartottak az alsós gyerekeinknek, me-
lyek során megismertük a beporzás fontos 
résztvevőit, és rovarhotel, méhlegelő, méh-
itató elkészítésével mi is a védelmükre kel-
tünk. A meghívott vendégeink mézkóstolóval 
kínálták gyermekeinket. Nem utolsósorban 
a fenntarthatóság és újrahasznosítás jegyé-
ben csodálatos ékszereket is készítettünk új-
ságpapírból. Ráczné Kovács Andrea pedagógus 

Iskolánk 3. évfolyamos ta-
nulói május 5-én nagy sze-
retettel kedveskedtek anyák 
napi műsorukkal a szadai 
nyugdíjas édesanyáknak, 
nagymamáknak és az Idő-
sek Otthona lakóinak (fenti 
képen). Versekkel, dalokkal, 
jelenettel, saját készítésű 
ajándékkal köszöntük meg 
nekik, hogy olyan szeretet-
tel fogadtak minket a tan-
év során több alkalommal is. 

Jó volt megérezni ragaszko-
dásukat, látni mosolyukat, 
vidámságukat. Nagyma-
máink most is bebizonyítot-
ták, hogy milyen gondosko-
dók. Finomabbnál fi nomabb 
süteményekkel, innivaló-
val köszönték meg diákjaink 
műsorát. Minden édesanyá-
nak, nagymamának erőt, 
egészséget kívánunk még 
számos éven át! 
 Burkus Krisztina pedagógus

2023. május 2-án tartottuk 
a Székely Bertalan-projekt-
napot. Az előtte lévő időszak 
a művész életútjáról, festmé-
nyeiről és Szadához való kö-
tődéséről szólt. Megszerzett 
tudásukról a gyerekek a pro-
jektnapon szervezett aka-
dályversenyen adhattak szá-
mot. Az alsó és felső tagozatos 
osztályok külön-külön séta-
útvonalon haladva több ál-
lomáson vettek részt, mely 
pontokon különféle feladatok 
várták őket (képösszerakó, 
kép- és címpárosító feladat, 
kvíz, totó, keresztrejtvény, 
szövegkiegészítő feladat, vil-
lámkérdések). 

 A projekthét zárásaként 
május 5-én megrendeztük 
a Székely Mozaik című gála-
műsort, melyen a tanév leg-
színvonalasabb produk-
ciói kerültek színpadra, tánc, 
énekelőadás, próza- és vers-
mondás is volt a műsorszámok 
között. Ekkor került sor „A ta-
vasz pillanatai” című, Székely 
Bertalan emlékére kiírt területi 
rajzpályázat eredményhirde-
tésére is (lenti kép). Szabadon 
választott tavaszi versek ihlet-
ték a szebbnél szebb beérke-
ző pályamunkákat, melyekkel 
méltóan tisztelegtünk a fes-
tőóriás előtt. Május 7-én, va-
sárnap pedig a 2. a osztály egy 

népi játékfűzéssel kép-
viselte iskolánkat a köz-
ségi megemlékezésen.
 Kellemes hangulat-
ban, tudásunkat gya-
rapítva és iskolánk név-
adójáról méltóképpen 
megemlékezve telt az 
idei projekthét, mind-
annyian jól éreztük ma-
gunkat.  Tari Anikó tanító

ANYÁK NAPI AJÁNDÉK

PROJEKTHÉT AZ ISKOLÁBAN
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Az adventi időszak után a május a legérzelmesebb hónap
 az óvodások életében. Rengeteg szívet melengető ünnep
 és program részesei voltak. Emellett a Székely Bertalan

 Óvoda-Bölcsődét az Oktatási Hivatal is ellenőrizte.

Ünnepeltek a gyerekek, 
izgultak a felnőttek

M ájus első hete az édesanyák 
köszöntéséről szólt, ezt cso-
portonként, korosztályonként 

más-más módon éltük meg. A kisebbek 
köszöntéssel egybekötött játékos délelőt-
tel, anyukákkal közös tízóraizással vagy 
kézműveskedéssel, vidám műsorral ünne-
peltek. A nagyobbak egy feldíszített anya-
gyerek sarokban összebújva, egyéni köszön-
téssel, sütivel, kézzel készített ajándékkal, 
versekkel, dalokkal kedveskedtek édesany-
juknak. Volt olyan csoport is, ahol a hagyo-
mányos módon szervezett műsorral készül-
tek, megvendégeléssel zárva. Természetesen 
az édesapákról sem feledkeztünk meg, hi-
szen hagyománnyá vált óvodákban az ő 
köszöntésük is. A gyerekek boldogan ké-
szültek számukra is ajándékkal, versekkel.
 Kiemelt nevelési területként foglalko-
zunk a természet megóvásával, a növé-
nyek és állatok megsegítésével. A mada-
rak és fák napja keretében ismerkedtünk a 
különböző madárhangokkal, fákkal. Tab-
lókészítéssel, tóparti akadályversennyel 
mélyítettük el tudásukat és érzékenyítet-
tük lelküket.

Projekthét az oviban
Óvodánk névadójára, Székely Bertalan-
ra minden évben egy projekthét kereté-

ben emlékezünk. Mindig más-
más festménnyel ismerkedünk 
és inspirálódunk. Idén az Ut-
carészlet című művét dolgoz-
ta fel minden csoport, egyéni 
megközelítéssel. Természete-
sen ellátogattunk a Műterem-
házba, a kiállított alkotásait 
megcsodálni.
 Nagyon megkedveltük a Vi-
dám vándorok együttest, akik 
már visszajáró vendégei óvo-
dáknak. Egy fergeteges mű-
sorral táncoltattak meg min-

ket az óvoda udvarán gyermeknapra 
készülve. A Ledonak köszönjük a fel-
ajánlott jégkrémeket, amellyel hagyo-
mányosan meglepik a szadai ovisokat 
ezen a napon!

Kertészkedés, ballagás
Az utóbbi évek alatt szoros kapcsolat ala-
kult ki a Csemete Tanodával, ahová a hó-
napban is volt szerencsénk több csoport-

tal eljutni. Ibolya néni és Orsi néni nagy 
gonddal és szeretettel készülődnek min-
den találkozásra, hogy a gyakorlatban még 
jobban elmélyítsék az óvodában tanulta-
kat, és bevezessenek minket a kertészke-
dés művészetébe.
 Könyvtár- és gödöllői kastélylátogatás 
is színesítette életünket a hónapban.
 A csoportok évzárói és az iskolába me-
nők esetén az azzal egybekötött ballagás 
is megtörtént május záróeseményeként. 
Játékfűzéssel, kedves versekkel, dalok-
kal köszöntek el egymástól, az óvodától 
és pedagógusaiktól. A nagycsoportosok 
kíváncsian, bátran várják a szeptembe-
ri iskolakezdést. 

A Manócska csoport pedagógusai

Az óvoda felnőttjeinek is kijutott 
az izgalomból. Az Oktatási Hi-
vatal (OH) által ötévente szerve-
zett intézményi tanfelügyeleti el-
lenőrzésen vettünk részt. Ekkor 
vizsgálják az intézmény tárgyi, 
személyi feltételeit, a működést 
szabályozó és a szakmai doku-
mentumokat, a partneri kapcso-
lattartás dokumentálását és az in-
tézmény önértékelését. Az OH 
munkatársai elégedetten távoz-
tak, elmondták, hogy országos 
szinten is kiemelkedő az a ma-
gas színvonalú munka és eszté-
tikus környezet, ami az óvodán-
kat jellemzi. Hozzátették, minden 
csoportban adottak a törvény-
ben előírt eszközök, a megfelelő 
létszámú szakirányú végzettségű 
dolgozó, fejlesztő és gyógypeda-
gógusok, ráadásul hosszú múlt-
ra tekint vissza a fenntartóval tör-
ténő jó, támogató kapcsolat is. 
Az általuk megkérdezett szülők – 
köztük három apuka – pozitívan 
értékelte az óvoda működését. 
Részletes visszajelzést később ka-
punk, de tudjuk, van még fejlő-
désre lehetőségünk.

KIEMELKEDŐ MUNKA

Az egyik madarak és fák napja-tabló

Meghitt volt az anyák napi ünnepség
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SZOCIÁLIS ÜGYEK

A Vakok és Gyengénlátók Fejlesztő és Magánsegítő Szervezete (VGYFMSZ) 
Lengyeltótiban magánklinikát nyit a fogyatékossággal élők számára. 2024 
elejére készül el az épület, ahol az ország legtávolabbi pontjáról is fogadják 

ingyenes egészségügyi ellátásra az érintett gyermekeket és felnőtteket.  

Fogyatékossággal 
élők magánklinikája

A Vakok és Gyengénlátók Fejlesz-
tő és Magánsegítő Egyesületének 
képviseletében Mellár Renáta el-

nök vette át Zsombok Lajostól Lengyel-
tóti polgármesterétől azt a 600 négyzet-
méteres ingatlant, amelyet az elkövetkező 
fél évben – egy magáncég segítségével – 
felújítanak. A lengyeltóti magánklinikai 
egységben szemészet, fogorvos, fül-orr- 
gégészet, szájsebészet, nőgyógyászat, ér-
sebészet, belgyógyászat, gyermekorvos, 
pszichológia, kineziológia, logopédia, be-
széd- és mozgásterápia működik majd. 
A klinikán olyan szakorvosok és szak-
személyzet fog dolgozni ingyenesen, akik

– saját praxisuk mellett – vállalják, hogy 
hetente vagy havi rendszerességgel bekap-
csolódnak a klinika munkájába. 
 Magyarországon mintegy kétmillió em-
ber életét érinti a fogyatékossággal élők 
ügye, minden magyar családban van leg-
alább egy családtag, aki születésétől kezd-
ve, vagy későbbi életszakaszban 
válik érintetté. 
 – Együtt élünk a jelenség-
gel, de nem teszünk érte. So-
kan nem tudják, hogy himnu-
szunk is egy fogyatékkal élő 
alkotása. Magam is fogyaté-
kossággal élek. Tíz éve veze-
tem a szervezetünket, s az el-
múlt évben ismertem meg az 
országos helyzetet, s úgy gon-
dolom, hogy nemcsak beszélni 
kell a problémáról, de összefo-
gásra van szükség ahhoz, hogy 
változásokat érjünk el a hétköz-
napokban – emelte ki nyitóbe-
szédében Mellár Renáta, a Va-
kok és Gyengénlátók Fejlesztő 
és Magánsegítő Szervezetének 
elnöke, a klinika ötletgazdája.  
 Magyarország alacsony jöve-
delmű ország, így gyakran kihí-
vást jelent az egészségügyi ellá-

táshoz való hozzáférés a fogyatékossággal 
élők számára. Ennek az egyik oka az egész-
ségügyi szolgáltatások általános hiányához 
kapcsolódik az alacsony erőforrás-igényű 
környezetben. Viszont ennek a nehézség-
nek egy része, a részvétel és az egészségügyi 
ellátás strukturális, attitűdbeli, gazdasági 
és társadalmi akadályokhoz kapcsolódik, 
amelyek jobban érintik a fogyatékossággal 
élő honfi társainkat. Az egészségügyi ellá-
táshoz való hozzáférés hiánya különösen 
azért jelent problémát az érintettek szá-
mára, mert állapotuk miatt gyakoribb el-
látást igényelnek, s ennek hiányában sok 
esetben romlik az állapotuk, míg a rend-
szeres egyeztetésekkel, vizsgálatokkal mél-
tó emberi életminőséget élhetnének. A mi-
nőségi egészségügyi ellátáshoz való teljes 
és méltányos hozzáférés emberi jog és a 
globális napirend fontos követelménye. 
 A fogyatékossággal élőknek létrehozott 
klinika több egészségügyi szakellátásra spe-

cializálódott, több központi épülettel. Így te-
hát a klinika összefoglalja, hogyan lehet ja-
vítani a fogyatékossággal élők egészségügyi 
ellátáshoz való hozzáférését alacsony erő-
forrásokkal rendelkező környezetben. To-
vábbá a klinika kimozdítja az otthonaikból 
azokat a fogyatékossággal élő személyeket 
is, akik folyamatos, napi megkülönbözte-
tésnek vannak kitéve a lakókörnyezetük-
ben, és ebből adódóan nem mennek el az 
egészségügyi ellátóegységekhez. Ebből kö-
vetkezik az a súlyos probléma, hogy van-
nak az országban olyan fogyatékossággal 
élő személyek, gyermekek, akik sajnos évek 
óta nem jutottak el szakrendelésre, és ezért 
nem is kaptak egészségügyi, orvosi ellátást. 
A lelki fájdalmak és a lelki sérülések okoz-
ta bezárkózási hajlam nagyon súlyos kö-
vetkezménnyel járhat, így ez sok fogyaté-
kossággal élő korai halálához is vezethet.
 A Vakok és Gyengénlátók Fejlesztő és 
Magánsegítő Szervezete országos össze-

fogást kezdeményez: a fogya-
tékossággal élők jelentkezése 
mellett várják a támogatók, a 
szakterületen tevékenykedő se-
gítők, orvosok, szociális mun-
kások, egészségügyi dolgozók 
és önkéntesek jelentkezését is.  
A VGYFMSZ szívesen együttmű-
ködik e társadalmi ügyet fontos-
nak érző minden helyi közösség-
gel, önkormányzattal, vállalattal, 
magánemberrel, segítővel.
 – A terápia által segítjük az 
embereket a fogyatékossághoz 
való alkalmazkodásban, támo-
gatjuk őket, hogy elfogadják az 
állapotukat, s igyekszünk hoz-
zájárulni, hogy megtanuljanak 
boldogulni a mindennapok út-
vesztőiben. Közösen értelmet és 
célt adunk a fogyatékossággal 
élőknek – hangsúlyozta Mell-
ár Renáta.  forrás: VGYFMSZ
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A Greenpeace 40 napos, összesen öt országot érintő expedíciót indított a 
Kárpátokban, miután a szervezet 2022 őszén műholdas felvételek elemzésével

 óriási pusztítást tárt fel a határokon átívelő hegyvonulat erdeiben. 

Őrült pusztítás 
a Kárpátok erdeiben

A június elején a Mátrába ért a Green-
peace regionális expedíciója, mely-
nek során a szervezet önkéntesei 

és szakértői bejárják a Kárpátokban azo-
kat a területeket, ahol érintetlen, öreg er-
dőket pusztítanak. Az út során a szervezet 
képeket, videófelvételeket és írásos feljegy-
zéseket készít a Kárpátok még megmaradt, 
értékes erdeiről és a természetvédelem 
gyengeségeiről. A Románián, Ukrajnán, 
Szlovákián és Lengyelországon keresz-
tül átívelő túra magyarországi állomása 
a Mátra, mely a teljes Északi-középhegy-
séggel része a Kárpátoknak.   

Ukrajnai fák az EU-ba
Az expedíciós csapat a természeti értékek 
és azok pusztításának feltérképezésén kí-
vül azzal is foglalkozik az út során, hogy 
megtudja, az egyes helyszíneken milyen az 
ott élők viszonya az erdőhöz – találkoznak 
helyi közösségekkel, erdészekkel, biológu-
sokkal és kutatókkal. 
 Közvetlenül a magyarországi látoga-
tás előtt a háború sújtotta Ukrajnában 
járt a csapat, ahol megdöbbentő tapasz-
talatokat szereztek a Kárpátok állapotá-
ról: a hegyvidék ottani nagy kiterjedésű 
öreg erdeit felelőtlenül irtják, ráadásul 
úgy, hogy az innen származó fát az Eu-
rópai Unióban értékesítik. Az egyik fel-
használó a svájci székhelyű Swiss Krono 

nevű nagyvállalat, amely Magyarorszá-
gon is jelen van. 
 – A hazai kétmillió hektárnyi erdőnek 
csupán 0,01 százaléka az, ami természe-
tes erdőnek tekinthető. Az emberek min-
denütt a világon kezdenek ráébredni arra, 
hogy mekkora veszélyt jelent a természeti 
rendszerek összeomlása. A Kárpátokban 
még megmaradt erdők élőhelyei megszám-
lálhatatlan vadon élő állatnak, növénynek, 
hatalmas mennyiségű szenet tárolnak, vizet 
tartanak vissza, védenek az áradások, aszá-
lyok és más szélsőséges időjárási jelenségek 
ellen. Ennek ellenére óriási ütemben pusz-
títjuk őket. Uniós összefogásra van szük-
ség, hogy megmenthessük ezeket az értékes 
élőhelyeket, különösen, ha az EU el akarja 
érni a biodiverzitási stratégiájában kitűzött 
célt. Eszerint a szárazföldi és vízzel borí-
tott területek 10 százalékát fokozottan vé-
detté kell nyilvánítani 2030-ra – mondta 
dr. Rodics Katalin, a Greenpeace Magyar-
ország biodiverzitás-kampányfelelőse.

Veszélyben
A Kárpátok mind a biológiai sokféleség 
tekintetében, mind a klímaváltozás elle-
ni küzdelemben kulcsfontosságú területe 
Európának. Felbecsülhetetlen érték, ami 
óriási veszélynek van kitéve. A Greenpeace 
műholdfelvételek elemzésén alapuló je-
lentése feltárta, hogy a Kárpátok nagy ré-

szén profi torientált, 
termelésre összpon-
tosító erdőgazdál-
kodás zajlik. A lét-
fontosságú erdei 
élőhelyeknek csu-
pán 3 százaléka 
olyan terület, ahol 
egyáltalán nincs fa-
kitermelés, a többi 
részén kizsákmá-
nyoló pusztítás fo-
lyik, emiatt pedig 
óránként átlago-

san több mint öt futballpályányi erdő tű-
nik el a Kárpátokban. 
 – Nem engedhetjük tovább ezt az őrült 
pusztítást. Nemcsak az Amazonas, Kongó, 
Borneó erdeit kell megmentenünk, hanem 
Európa utolsó vadonját is. Az embereknek 
tudniuk kell arról, hogy a Kárpátok erdei 
a gyakorlatban szinte teljesen védtelenek. 
Azért megyünk ki terepre, hogy találkoz-
zunk a Kárpátok különböző országaiból 
származó emberekkel, akik mindenütt 
ugyanazt látják: letarolt, üres hegyoldalakat, 
felelőtlen fakitermelést, agresszív, túlzott 
mértékű turizmust, korrupciót, kapzsisá-
got és a közönyös vagy tehetetlen hatóságo-
kat. Európai összefogásra van szükségünk 
ahhoz, hogy megerősíthessük a Kárpátok 
védelmét – mondta Ciprian Gălușcă, a 
Greenpeace Románia erdőkért és biológiai
sokféleségért felelős kampányosa.

Zavartalan élővilág
A szervezet azt szeretné elérni, hogy azon-
nal tiltsák be a felelőtlen fakitermelést a 
Kárpátok erdeiben, illetve az ezzel kapcso-
latos észszerűtlen jogszabályokat. Emellett 
uniós fi nanszírozással meg kell alkotni egy 
olyan cselekvési tervet, amelynek végre-
hajtása során létrejön egy országhatárok-
tól független, érintetlen területekből álló 
hálózat, ahová még utak sem vezetnek, és 
ahol semmi sem zavarhatja az élővilágot. 

forrás: Greenpeace Magyarország
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Kortárs keresztény 
közösségépítés

Az iskolai hittanórák hasznosak, de nem pótolhatják, 
helyettesíthetik a plébániai hitoktatást, amely a 
leginkább közösségformáló erő. Mindemellett az 
egyes egyházi szolgáltatásokra is meg kell érni…

M i az egyház? Sokféleképpen le-
het erre válaszolni: szocioló giai, 
egyháztörténeti, dogmatikai 

válasz egyaránt lehetséges. Az egyházra a 
legtöbb ember – teljesen természetes mó-
don – inkább egyfajta szolgáltatóként te-
kint. Leginkább temetéskor vagy kereszte-
lést, elsőáldozást, házasságkötést tervezve 
keresnek meg minket olyanok, akikkel a 
hétköznapokban nincs élő kapcsolatunk. 
Ezekben a találkozásokban törekszem arra, 
hogy az érkezők megéljék, hogy odafi gye-
lünk rájuk, valóban meghallgatjuk a prob-
lémájukat és törekszünk segíteni nekik. 
Konfliktust ritkán, értetlenséget legin-
kább az elsőáldozás vagy a nagyobb óvo-
dás-iskolás gyerekek keresztsége kapcsán 
tapasztalok. 
 

Meg kell érni
Ezekben az esetekben a hozzánk érkezők 
– jogosan – szeretnék tudni, hogy mennyi 
időbe kerül ez nekik, mit kell tenniük, ha 
el akarnak jutni az elsőáldozásig, keresz-
telőig. És e felvetésekre nem lehet egysze-
rű és pontos válaszokat adni. Ha konkrét 

időpontot mondanék, akkor olyasmit ígér-
nék, amit nem biztos, hogy be tudok tarta-
ni, mert nem csak rajtam múlik. A nagyobb 
gyermek keresztsége és az elsőáldozás is 
egy elköteleződés. Ahogy egy fi atal fi ú és 
lány nem tudja az első találkozáskor még 
azt sem, hogy ők ketten szerelmesek lesz-
nek egymásba, azt pedig pláne nem, hogy 
mikor fognak összeházasodni, itt sem lehet 
az elköteleződést kierőszakolni, a Krisztus 
melletti döntésnek is meg kell érni. 
 Egyáltalán nem csupán hitismeretek át-
adásáról van tehát szó. Ez az egyszerűbb 
része a dolognak, egy értelmes 10-12 éves 
gyereket heti 45 percben 5-6 hónap alatt 
meg lehet tanítani mindenre, amit tudni 
kell. A kereszténység azonban sokkal több 
mint ismeretek átadása. Egyrészt kapcso-
lat Istennel, a másik emberrel, önmagam-
mal. Másrészt a kereszténység életforma: 
erkölcsi döntések megismerése és megho-
zatala, a szeretet képességének növekedé-
se. Harmadrészt a kereszténység lényegileg 
közösségi, ezért alkalmazkodást, kapcso-
lódást, időt kíván. Nyilván mindezeket az 
életkornak megfelelő mértékben, de még-
iscsak erről van szó. 

Nem ugyanaz!
Sokszor úgy gondoljuk, mi szükség van ez-
után még a plébániai hittanra, hiszen a gye-
rek jár hittanra az iskolában és ott mindent 
megkap!  Az iskolai hittan, bármilyen kitű-
nő is, nem adhat stabil, kortárs közösséget! 
Pedig ez az, ami megtartó erő, itt formálódik 
igazán a keresztény, krisztusi élet! Az isko-
lai közösség ideiglenes dolog: négy-hat-nyolc 
év és vége. Megmarad néhány barátság, de 
közösséget nem ad! Ráadásul a lázadás idő-
szakában sem tartja meg semmi, amit tetéz, 
hogy ha a gyerek 10–15 éves kora között is-
kolát vált. Mi tartaná meg, ha semmi nem 
köti a templomi közösséghez? Miért menne 
templomba vasárnap akkor, amikor a szer-
tartás éppen kiüresedett, semmitmondó a 
számára? Csak a közösség képes ebben a ne-
héz időszakban is megtartani őt! Nem tökéle-
tes közösségre gondolok, hiszen ilyen nincs. 
A plébániai csoportok gyakran sokféle hát-
terű, sokféle iskolába járó, sokféle érdeklő-
désű gyereket fognak össze. De pont ettől 
életszerű, pont ez adja az erejét, ez ad fel-
adatot a közösségen belül mindenkinek!
 Minden keresztény szülő vágya, hogy 
gyermeke boldog legyen, hogy hite növe-
kedjen, hogy az egyház tanúságtevő tagja-
ként élje az életét. Ebben az egyházi isko-
la segíthet, de sajátos módon akadállyá is 
válhat, ha a gyermek nem kap mellé kor-
társ keresztény közösséget. Mert az iskolai 
nem az! Nagyon sok fontos dolog van, amit 
be kell illeszteni a gyerekek életébe: sport, 
zenetanulás, tánc stb. Nagyon nehéz emel-
lett elhatározni azt, hogy eljusson a plébá-
niai közösségbe is. Ahogy azonban az isko-
lai ének-zene órák nem tesznek zenésszé, 
a heti két testnevelés óra nem tesz sporto-
lóvá senkit (bár segítheti, elindíthatja egy 
úton), úgy nem képes az iskolai hittan sem 
teljes kereszténnyé formálni senkit, mert 
ez a formálódás a közösségben történik.

Hiány…
Kisgyereknél természetesen kialakulhat 
ez a közösségi kapcsolat, főleg, ha itt lesz 
elsőáldozó, és a plébániai hittannak fenn-
tartott helye van az életében. Nagyobb gye-
reknél már nehezebb, de a plébániai hit-
tan idejének szabadon tartása, a templomi 
közösségbe járás, a nyári táborok segíthe-
tik a kapcsolódást.
 Szeretettel várunk mindenkit a közössé-
gi hittanokra, nem azért, mert szebb-jobb 
stb., hanem azért, mert Jézus szeretné épí-
teni általunk a közösséget. Ha mi nem va-
gyunk, hiányozni fogunk! Ez pedig hiány 
az egyénnek és hiány a közösségnek is! 

Borbáth Gábor akolitus

A plébániai hittanoktatás erős köteléket jelent
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A krízishelyzetektől 
nem kell megijedni
A Szadai Keresztény Szülői Kör vendége május 11-én 

Bischof Vera pedagógus, család- és párterapeuta volt, aki 
a családi  egyensúlyokról és  egyensúlyvesztésekről beszélt. 

A családi egyensúlyok és egyen-
súlyvesztések témája szinte mind-
annyiunkat érint, ugyanis a csa-

ládi élet folyamatos változásairól van szó.  
Ezen változások között, ezek ellenére fon-
tos egyensúlyban maradni, illetve a felbo-
rult egyensúlyt minél előbb visszanyerni.  
A változás új helyzeteket teremt: egy szük-
séges tanulási folyamat, ami hasonló ah-
hoz,  amikor  a  csecsemő felcseperedve  
járni  tanul. Nem baj, ha a gyermek folya-
matosan  elesik, lényeg, hogy talpra álljon 
és  megtanulja a  járást. Így az élet nem más, 
mint  a folytonos változások összehangolá-
sának  művészete. A környezetünk  is  válto-
zik, mindenki hat mindenkire  valamilyen  
módon. Fontos,  hogy  ne  ijedjünk  meg  az  
egyensúlyvesztésektől. Ezek  gyakran  krí-
zishelyzetek,  amelyek egyben  fordulópon-
tok:  „botlókövek  vagy  lépcsőfokok”.  
 Bischof Vera (fenti képen) előadásában 

– amely megtekinthető az Élő Remény Sza-
dai Baptista Gyülekezet You Tube-oldalán – 
részletesen kifejtette a „normatív” (normá-
lis)  krízisek tapasztalatait  Hill és Rodgers 
családi életciklus-modellje alapján. Ezek 
az élet velejárói (botlókövei vagy lépcső-
fokai) a legtöbb esetben. Életkori sorrend-
ben: új  házasok  gyermek nélkül; az  első  
gyermek  érkezése a  családba; kisgyerme-

ket  (vagy  több gyermeket) nevelő család; 
iskolás  gyermeket (gyermekeket) nevelő  
család; serdülőt (serdülőket) nevelő család; 
felnövekedett gyermeket  kibocsátó csa-
lád; még aktív  szülők „üres fészek” élet-
helyzete; inaktív (nyugdíjas) szülők együtt 
vagy özvegyként.
 A fenti  helyzetektől nem  kell megijedni,  
ezeket végig  kell futtatni. Ha nem sikeres 
a családtagok működése, akkor  feltétle-
nül segítséget kell  kérni. Ezek „normá-
lis” krízisek, élethelyzetek. Vannak  azon-
ban szituatív (váratlan) krízisek (betegség,  
haláleset, munkahely  elvesztése), amikor 
minden  borul(hat).  A kríziseket  azok  tud-
ják jól kezelni, akik  rugalmasak. A stabili-
tás kulcsa tehát a rugalmasság, amely  fej-
leszthető.  
 Néhány fontos „elsősegély-tanács” is  
elhangzott az előadás végén. Nagyon lé-
nyeges, hogy a botlókőnek tűnő helyzete-
ket  lépcsőfokokká  változtassuk,  amelyek  
során  fejlődnek  a  családtagok. Soha  nem  
szégyen  segítséget  kérni szakemberektől,  
rokonoktól, barátoktól. Sőt, ez  egy fontos  
dolog annak érdekében, hogy a lépcsőfo-
kok  felfelé és ne lefelé vezessenek. 

Pálinkás  Ibolya 

KONFIRMÁCIÓ 
A REFORMÁTUS 
GYÜLEKEZETBEN
Amikor megkeresztelünk egy kisgyer-
meket, a szülők és a keresztszülők foga-
dalmat tesznek, hogy úgy nevelik és ne-
veltetik őt, hogy majd a konfi rmációkor 
ő maga önként tegyen vallást a hitéről. 
A hitben nevelés azt jelenti, hogy a szü-
lők és keresztszülők segítenek a gyer-
meküknek, hogy ő is megismerje Isten 
szeretetét, és Jézust, aki azt szeretné, 
hogy mindannyian Isten gyermekei le-
gyünk. A hitben neveltetés azt jelen-
ti, hogy gyermekünket beíratjuk az óvo-
dai majd az iskolai hittanra, és elhozzuk 
a gyermek-istentiszteletre, hogy ott is 
halljon Isten szeretetéről. A konfi rmáció 
szó megerősítést jelent, amikor a hete-
dikes és nyolcadikos fi atalok megerősí-
tik, hogy ők is református keresztyén-
ként szeretnének élni. 
 Ahogy minden évben, úgy most is a 
pünkösd előtti héten volt a szadai re-
formátus gyülekezetben a konfi rmáció. 
Május 20-án a gyülekezet presbitériu-
ma előtt vizsgát tettek a fi atalok a ká-
téból. A fi atalok szépen felkészültek a 
vizsgára és mindenki nagyon ügyes volt. 
Május 21-én a délelőtti istentiszteleten 
ünnepélyes konfi rmáció volt. Tizenegy 
fi atal, hat leány és öt fi ú konfi rmált idén. 
Az ünnepi alkalomra szépen feldíszített 
templom szinte megtelt. Jó volt együtt 
lenni, és együtt fi gyelni Isten bátorító 
igéjére. A virágok el fognak hervadni, el 
fognak száradni, de Isten szeretete nem 
múlik el. Ő ott lesz velünk életünk min-
den napján, de azt kéri, hogy mi is hű-
ségesen fi gyeljünk rá. Miután a fi ata-
lok fogadalmat tettek, egy-egy bibliai 
igével, kézrátétellel Isten áldását kértük 
mindegyikük életére. Mindenki kapott 
egy Bibliát a gyülekezettől. A Biblia Is-
ten igéje, ezért nagyon fontos, hogy na-
ponta olvassuk, mert Isten a Biblia által 
szól hozzánk. 

Sándor Levente református lelkipásztor

Az ÖRÖMHÍR tábor ideje alatt ko-
sárfonás-tanulási lehetőségek 
lesznek a Székely-kertben. Július 
11–12., 16–19 óra között felső tago-
zatosoknak, középiskolásoknak és  
felnőtteknek. Július 18–19., 16–19 
óra között középiskolásoknak és fel-
nőtteknek. Jelentkezési határidő: 
július 9. A részvétel díjtalan, de je-
lentkezéshez kötött. (Adományo-
kat elfogadunk a tábor javára.) In-
formáció és jelentkezés: psibolya@
gmail.com

TÁBORI KOSÁRFONÁS
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Érmet, sört és 
palacsintát is kaptak 

A Fuss Szada szervezőcsapata idén május 20-ra 
hirdette meg a III. Szada Terepfutás elnevezésű versenyt. 

Rendhagyó program volt: nemcsak a legjobbak 
kaptak díjakat, hanem a „legmegfontoltabb futók” is.

SZADAI SPORT

A néptáncos elemekkel tarkított 
bemelegítést idén is a fantasz-
tikus hangulatot varázsoló Czi-

bere Táncegyüttes tartotta a 230 részt-
vevőnek. A rajtnál segédkezett Pintér 
Lajos polgármester és dr. Kiss Gergely 
vízilabdázó olimpiai bajnok; először a 

két hosszú távon, a 
22,8 és a 12,6 km-
en indulók kezd-
ték a terepfutást 
a Gödöllői-domb-
ság lankáin (egy-
egy kiskorúval a 
mezőnyben), majd 
tíz perccel később 
a 7 km-re nevezet-
tek kezdtek bele, 
köztük több gyer-
mek. A nagy eső-
zések után szinte 
ez volt az első csa-
padékmentes nap. 
Néhány helyen csú-
szós, saras volt a 
talaj az erdőben, a 
nagy melegtől pe-

dig párás volt a levegő, ami megnehezí-
tette a futók életét.
 A célba érkezettek egyedi érmet kap-
tak, valamint egy-egy doboz alkoholmen-
tes sör és a versenyközpontban édes vagy 
sós palacsinta is várt rájuk (a díjátadás-
ban Novák Ferenc olimpiai bajnok ke-

Sajnos a pandémia erősen visszavetette a 
Szada SE kicsi, de lelkes asztaliteniszező 
társulatának életét is, ami a taglétszámon 
látszott leginkább: a járványidőszakban 
néhány hónap alatt a 25-30 főből keve-
sebb mint 10-en sportoltak tovább több-
kevesebb rendszerességgel. 
 Szerencsére egy erős, „régi mag” fenn-
maradt a kemény megpróbáltatások elle-
nére, és a nagyközségben sikerült újra-
szervezni az asztalitenisz-életet. Ennek 
eredményeként napjainkban már újra 15 
fő látogatja a pénteki edzéseket a szadai 
Székely Bertalan Általános Iskola torna-

nus segített). Sőt, volt szörpkóstoltatás 
is a futás után. Díjaztuk az első három 
helyezett férfi t és nőt minden távon. Ők 
BioTechUSA-csomagot kaptak ajándékba 
és az Audio-Technika felajánlásából egy-
egy fülhallgatót is. Távonként az abszolút 
negyedik helyezettek is kaptak ajándékot: 
az Extreme Trail Hungary Sportegyesület 
felajánlásából egy indulási jogot a nyíregy-
házi Extreme Trail Weekend versenyre. 
Minden távon a leggyorsabb 18 év alatti 
is díjazásban részesült: a Gödöllői Arbo-
park jóvoltából egyéves belépőt kaptak a 
gödöllői arborétumba. Az utolsó három 
helyezett (a „legmegfontoltabb futók”) is 
kapott elismerést nemenként és kategó-
riánként, ők a Nonna Szada egy-egy ku-
ponját vették át. (Részletes eredmények a 
fussszada.hu oldalon olvashatók.)
 Külön köszönet jár a lebonyolításban segí-
tő szadai önkénteseknek, a helyi polgárőrök-
nek, a SZAK és a Szada Nova NKft. munka-
társainak, nélkülük nem lehetett volna ilyen 
sikeres a verseny!  És a következő esemény 
dátuma is ismert már: a IV. Szada Terepfu-
tásra 2024. június 1-én kerül sor!

Fuss Szada! szervezőcsapata (Dobránszky Bernadett, 
Dr. Dobránszky Tamás, Zenyik Róbert)

termében. Mi több, május 12-én ugyan-
ezen a helyszínen, a szokásos tréning 
után háziversenyt rendeztünk!
 Az alacsony létszámra tekintettel nem 
voltak korcsoportok, így nemre és kor-
ra való tekintet nélkül mindenki játszott 
mindenkivel egyéniben és párosban is 
három nyert szettig tartó mérkőzést. 
Többször is csak nagyon szoros, ötjátsz-
más mérkőzéseken dőlt el a nyertes ki-
léte.
 Mindezen fellelkesedve elhatároztuk, 
hogy asztalitenisz-falubajnokságot terve-
zünk szeptemberre! Bízunk benne, hogy 
a fenti „életjel” több egyénnek és család-

nak is meghozza a kedvét a falubajnok-
ságon való részvételhez, vagy a péntek 
délutáni kellemes, szabadidős pingpon-
gozáshoz!  Kovács Tibor szakosztályvezető      

Szada Nagyközség Önkormányza-
ta, BioTechUSA, Audio-Technika Eu-
rope, Mayer Szörp, Sissi fagyizó, Vere-
si Paradicsom, Perozin, Szódás Mary 
Szada, Coop Szada, Nonna Szada, 
Gödöllői Arbo-park, Extreme Trail 
Hungary Sportegyesület, Ipari marke-
ting, Cyrex.hu

EGYÉNI: 1. Právics Zsolt; 
2. Végh Zoltán; 3. Dobó Gergő
PÁROS: 1. Szarka Sándor–Kovács 
Tibor; 2. Végh Zoltán–Dobó Gergő; 
3. Právics Zsolt–Právics Milán

TÁMOGATÓK

A HÁZIVERSENY 
VÉGEREDMÉNYE

Falubajnokságot terveznek az asztaliteniszezők
ÖSSZETARTÓ CSAPAT

Nehéz terepen haladtak a résztvevők
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Zsírtalanítás, gyökértelenítés,  
csőtörések javítása, új és régi szennyvízcsa-

torna kiépítése, javítása, tervezése.
Megrendelés esetén állapotfelmérés,  

tervezés, árajánlat.

LAKÁSSZERVIZ
GYORSSZOLGÁLAT
ÁLLANDÓ ÜGYELET

A kiszállás díjtalan.  
NYUGDÍJASOKNAK ÁRKEDVEZMÉNY! 

0-24 ÓRA, HÉTVÉGÉN IS!

Csatornatisztítás,  
duguláselhárítás falbontás nélkül,  

GARANCIÁVAL.

HAJDÚ GÁBOR vállalkozó
25 éve a lakosság szolgálatában.

HIBABEJELENTÉS: 
06-30-681-5999; 06-30-519-4569
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A Szadai Sportcentrum több területe,  
helyisége bérelhetővé vált lakosok, csopor-

tok és cégek számára. Várjuk foglalását! 

TOVÁBBI INFORMÁCIÓK:  
telepulesuzemeltetes@szada.hu 

+36-70-408-4362

MERT   minden szadai lakoshoz eljut a hirdetés üzenete.
MERT   a hagyományos hirdetési újságokkal szemben  

a „2111 Szada” olvasói az újság valamennyi  
oldalát átnézik.

MERT -

MERT
újságot legalább egy 

rendszeresen átla-

MERT

HIRDESSE CÉGÉT, SZOLGÁLTATÁSÁT

    LAPUNKBAN!

VÁRJUK HIRDETÉSÉT!

Megjelenés: havonta
Példányszám: 2400 db
Terjesztés:   Szada Nova NKft. munkatársai  

juttatják el minden szadai címre
Méret: A4
Terjedelem: 24 oldal

Anyagleadás:   
Szada Nova NKft. 
Tel.: 06/28 200-602 
E-mail: szadanova@szada.hu

6 HÓNAP FOLYAMATOS HIRDETÉS ESETÉN 10% KEDVEZMÉNY! 
visszavonásig. 

Hirdetés  
mérete

szélesség x magasság  
(mm)

álló                           fekvő
Nettó ár Bruttó ár

1/1  oldal 183 x 267  - 62 992 Ft 80 000 Ft
1/2 oldal 90 x 267 183 x 130 31 496 Ft 40 000 Ft
1/4 oldal 90 x 130 183 x 63 15 748 Ft 20 000 Ft
1/8 oldal 43 x 130 90 x 63 11 811 Ft 15 000 Ft

1/16 oldal 43 x 63  - 7 874 Ft 10 000 Ft
Apróhirdetés 25 szóig 1 575 Ft 2 000 Ft




